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SEJA OKRAJNEGA 
KOMITEJA ZKS

Na ponedeljkovem zaseda
nju Okrajnega komiteja ZKS 
Murska Sobota so izvolili za no
vega sekretarja OK ZKS tova
riša Ivana Horvata, do nedav
nega predsednika občine Beltin
ci.

Seji sta prisostvovala tudi se
kretar CK ZKS tov. Miha Ma
rinko in sekretar Glavnega od
bora SZDL tov. Franc Kimovec- 
Žiga. Dosedanji sekretar OK 
ZKS tov. Miloš Ledinek se je 
zahvalil članom komiteja za so
delovanje in jim zaželel uspeh 
pri nadaljnjem delu. V imenu 
okrajnega komiteja se je  za
hvalil tovarišu Ledineku novo

izvoljeni sekretar, tov. Ivan 
Horvat in mu želel uspeh na 
novem službenem mestu v Ma
riboru. -jm

S e ja  o k r a jn e g a  o d b o ra  SZDL in  o k r a jn e g a  k o m ite ja  ZKS

SZDL V POMURJU DOSEGLA VELIK NAPREDEK
Seje sta se udeležila Miha Marinko in Franc Kimovec-Žiga —  Predsednik 00 SZDL Miloš Ledinek in sekretar Jože Gričar-Metod 
zapuščata Pomurje —  Franc Rogi je novi predsednik 00 S ZD L. Za sekretarja so izvolili Sido Podleskovo —  Analiza volitev

v občinske in okrajni L0.

V ponedeljek 18. novembra je bila v dvorani hotela »Zvezda« v Murski 
Soboti seja okrajnega odbora SZDL in okrajnega komiteta ZKS, za tem pa 
ločeni seji obeh političnih forumov. Na skupni seji so obravnavali analizo 
volitev v občinske in okrajni ljudski odbor ter naloge, ki stoje pred organi
zacijo SZDL neposredno po volitvah, na seji okrajnega odbora SZDL pa 
kadrovsko vprašanje tega političnega foruma.

Seje sta se udeležila tudi predsednik Ljudske skupščine LRS in pred
sednik GO SZDL Slovenije tovariš Miha Marinko ter sekretar GO SZDL 
tovariš Franc Kimovec-Žiga.

Dosedanji predsednik okrajnega odbora SZDL tovariš Miloš Ledinek 
in sekretar okrajnega odbora SZDL tovariš Gričar sta se ob tej priložnosti 
uradno poslovila od soboškega okraja, ker odhajata na novo dolžnost. Za 
novega predsednika okrajnega odbora SZDL so izvolili tovariša Franca 
Rogla, za sekretarja pa Sido Podleskovo. Razen tega je okrajni odbor SZDL 
imenoval tudi nekaj novih komisij.

Iz analize volitev v občinske 
in okrajni ljudski odbor, ki jo 
je  podal tovariš Gričar, je raz
vidno, da smo v soboškem 
okraju pravočasno pričeli s pri
pravami na volitve. Tej okol- 
nosti in težnji SZDL, da bi v 
organih ObLO bili zastopani vsi 
sloji našega prebivalstva, je v 
veliki meri pripisati močno po
litično razgibanost na terenu in 
visoko volilno udeležbo.

Zbori volivcev so letos prav 
tako prijetno presenetili. Poleg 
redkih negativnih teženj, ki so 
tu in tam prišle do izraza in 
katerih glavni nosilci so bili 
večji del nekateri vaški mogoč
neži, so bili vsebinsko mnogo 
boljši, kakor prejšnja leta. Po
nekod so nastopile težave za
radi ozkega, lokalističnega gle
danja volivcev, češ da vsaka 
vas mora imeti svojega pred
stavnika. Podobno je bilo tudi 
v nekaterih podjetjih. Na po
deželju je ponekod močno pri
šel do izraza kanservativen od
nos do žena in mladine, zato ni 
čudno, da mladinci sploh niso, 
žene pa v zelo skromnem šte
vilu, zastopani v novih občin
skih ljudskih odborih. Pre
majhno zanimanje za žene in 
mladino izvira večji del iz 
drobnolastniške mentalitete, ker 
to niso lastniki, zato jih zlasti 
na podeželju premalo upošteva-

F ranc Kimovec-Žiga, sek re ta r 
GO SZDL

jo. Resnici na ljubo pa je treba 
povedati tudi to, da so se mla
dinske organizacije in organiza
cije SZDL ponekod premalo 
borile za svoje kandidate.

Posebej je  treba poudariti 
dejstvo, da zbori volivcev pri 
volitvah v občinske in okrajni 
ljudski odbor v nobenem pri

meru niso izrekli kritike na ra
čun naše načelne zunanje in 
notranje politike, pač pa se je 
dokaj konstruktivna kritika gi
bala predvsem v merilu lokal
nih problemov. Mnogo resnih 
pripomb je bilo slišati na račun 
dela občinskih ljudskih odbo
rov, kar velja za Cankovo in 
Soboto, prav posebej pa še za 
Lendavo, kjer se je  birokratski 
aparat ljudskega odbora izred
no razbohotil. Na lendavskem 
področju so bili celo primeri, da 
so si uslužbenci občinskega LO 
zapisovali volivce, ki so na zbo
rih grajali njih samovoljo in 
birokratske odnose ter jih po
zneje s pozivi klicali v urad na 
zaslišanje. In ne samo to! Orga
nizirano so nastopili celo proti 
sklepom in prizadevanjem So
cialistične zveze. Ni treba po
sebej poudarjati, da je tem in 
podobnim pojavom v najkraj
šem času treba napraviti konec.

Na zbore volivcev so se občin
ski aktivi skupno z okrajnim

Miho M arinko, predsednik GO SZDL

temeljito pripravili s poročili o 
gospodarskem stanju občine, o 
komunalni dejavnosti, o per
spektivnem razvoju kmetijstva 
itd. Velik interes volivcev za 
kandidature in ostale probleme 
v okviru komunalne skupnosti 
dokazuje, da so občinski ljud
ski odbori v zadnjih dveh letih 
kljub nekaterim pomanjkljivo
stim v očeh volivcev veliko pri
dobili.

Če na kratko ocenimo delo 
organizacij SZDL v pripravah 
na volitve, moramo reči, da so 
se občinski odbori SZDL za raz
liko prejšnjih let dokaj močno 
uveljavili in razen v Gradu, 
kjer je  bila potrebna večja po
moč, skoraj popolnoma samo
stojno izvedli volitve. Zlasti ne
katere organizacije so s svojim 
delom dokazale, da so zelo do
bre. Ob tej priložnosti so v me
rilu okraja sprejeli tudi 182 
novih članov SZDL. Dokaj ak
tivne so bile tudi mladinske, 
sindikalne in gasilske organiza
cije. Želeti bi bilo, da bo ta ak
tivnost uvod v nadaljnje uspeš
no delo in vzgojo norih in mla
dih odbornikor.

Ob teh pozitivnih ugotovitvah 
pa je treha zapisati tudi nekaj 
slabosti v delu SZDL. Tako je 
ponekod pokazala precejšnjo 
ozkost pri postavljanju kandi
datov in ni predvidela večjega 
števila enakovrednih ljudi, pod
cenjevala je medsebojno vaško 
razprtijo, se premalo borila za 
kandidate, ki jih je sama pred
lagala in ponekod tudi podce

njevala nasprotnega kandidata.
Tehnična izvedba volitev je 

bila v glavnem dobra, tekmo
vanje, ki ga je razpisal okrajni 
odbor SZDL, pa je zajelo naj 
širše plasti volivcev.

Predsednik okrajnega odbo
ra SZDL tovariš Miloš Ledinek 
je nakazal naloge, ki stojijo po 
volitvah pred organizacijami 
SZDL, potem pa je sledila raz
prava, v kateri so številni to
variši dopolnili poročilo o pri
pravah in poteku volitev. Tov. 
RUDI ČAČINOVIČ je ugoto
vil, da je treba vprašanju šovi
nizma, ki se je pojavilo pone
kod v lendavskem predelu, po, 
svetiti precej pozornosti. Ko je 
govoril o redkih vaških mogoč
nežih in drugih protisocialistič 
nih elementih, ki so tu in tam 
prišli na kandidatno listo, je 
dejal, da ti ljudje po izkušnjah 
sedanjih volitev v bodoče ne 
bodo predstavljali več nobene
ga problema. Če hočejo priti 
do izraza, se morajo najprej 
utrditi v lokalnem merilu, te 
poizkuse pa bo treba sproti pre
prečevati. STEFAN ANTALIČ 
je razpravljal o vlogi upravnih 
odborov KŽ in zaslugi, ki jo 
imajo za jutranjo udeležbo na 
volitvah v občinske zbore in tu
di v zbore proizvajalcev. RUDI 
RAPL je govoril o vzgoji orga
nov delavskega upravljanja, 
JOŠKO SLAVIČ o vključeva
nju žena in mladine v odbore 
SZDL in grajal delo ter sestav

Franc Rogi, predsednik OO SZDL

posameznih zbornic in njihove 
pomanjkljive stike z občinski
mi ljudskimi odbori, MARIJA 
PRIŽMIČEVA pa je razpravlja
la o vlogi žena in mladine v 
družbenem in političnem življe
nju.

RAZPOLOŽENJE 
VOLIVCEV NAS JE 
POZITIVNO 
PRESENETILO
V razpravo sta posegla tudi 

predsednik GO SZDL tovariš 
MIHA MARINKO in sekretar 
GO SZDL tovariš FRANC KI
MOVEC-ŽIGA. Tovariš Kimo
vec je dejal, da je volilna kam
panja za volitve v občinske LO 
pokazala razpoloženje volivcev. 
Računali smo z večjimi težava
mi. Zlasti privatni sektor, da- 
siravno je bil po številu šibak, 
je bil glasan, ker je s tem sku
šal izraziti videz svoje moči, kot 
bi bil v stanju preglasovati so
cialistično razpoloženje naših 
ljudi. Predvolilna akcija nam je 
pokazala, da vlada med volivci 
izredno veliko zanimanje za 
delo političnega vodstva.

Težav s posameznimi kandi
dati, ki niso uspeli, ne smemo 
tolmačiti tako, da so ljudje na 
volitvah demokratično izrazili 
svoje nerazpoloženje proti njim, 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Tisk in družbeno 
upravljanje

Nedavno je bilo o Ljubljani 
posvetovanje novinarjev oseh 
jugoslovanskih uredništev o 
vprašanjih družbenega uprav
ljanja. Ugotovili so, da tisk 
veliko pomeni o razvoju druž
benega upravljanja, predvsem 
pa bo moral pozitivno vplivati 
na utrjevanje kolektivne zave
sti. Tisk se je doslej največ 
ukvarjal z delavskim uprav
ljanjem in izgubljal z vidika 
ostalo družbeno upravljanje, 
tako zlasti v šolstvu in kultu
ri, kjer je obravnaval družbe
no upravljanje kot del prosve
te, kulture in podobno. Praksa 
je pokazala, da se je premalo 
novinarjev ukvarjalo s tem ze
lo važnim vprašanjem, da so 
se novinarji premalo speciali
zirali za delo na tem področ
ju, kar se je zlasti očitooalo o 
premajhnem poznavanju funk
cije organov družbenega 
upravljanja. Priporočeno je 
bilo naj bi se novinarji udele
ževali sej organov družbenega 
upravljanja in v nekaterih 
morda tudi aktivno sodelovali.

Pomanjkanje udeležbe tiska 
o razvijanju družbenega 
upravljanja je zlasti čutiti v 
lokalnem tisku, ki je o neki 
meri celo pomembnejši kot 
osrednji tisk. Posvetovanje je 
poudarilo, da je potrebno no
tranjepolitično rubriko o ured
ništvih lokalnih časnikov okre
piti in razbremeniti z ostalim 
delom. To smo v uredništvih 
lokalnih časnikov že dolgo ču
tili, doda isvaštarstvot, (sistem 
dela, ki zahteva od novinarja 
da se udejstvuje na vseh pod
ročjih in se zato ne more spe
cializirati), še vedno velja. 
Specializacija v lokalnem ti
sku je vsekakor odvisna od 
materialnih pogojev in pravil
nega vrednotenja dela novinar
jev, kar čestokrat pogrešamo.

Če prenesemo misli, ki smo 
jih slišali o delu skupščinskih 
novinarjev, v razmere lokalne
ga tiska ob delu okrajnih 
skupščin, svetov in komisij, ki 
pripravljajo gradivo zanje, 
lahko ugotovimo, da je lokal
ni tisk obšel v svojih teden
skih izdajah marsikateri pro
blem in da ne obvešča bral
cev o osem, kar se dogaja v 
svetih in komisijah in se je 
zlasti omejil na skopo poroča
nje z okrajnih skupščin. To pa 
se godi zato ker novinarji pri 
lokalnem tisku ne premorejo 
časa za resen študij problemov 
Brez dvoma pa je vmes tu
di pomanjkanje novinarjem 
potrebnih pripomočkov.Za Pomurje je posebno de
lovanje družbenega upravlja
nja o zdravstvu in socialnem 
zavarovanju, kjer je kopica 
problemov, ki se jih pa v jav
nosti še nihče ni lotil. Podob
no je tudi s problemi v šol
stvu, med tem ko o družbe
nem upravljanju v kulturi ra
zen založniškega sveta, ne mo
remo govoriti, zato pa je tem 
bolj pereče vprašanje kultur
nih problemov v Pomurju, ki 
so že dokaj časa zanemarjeni 
in bi jih morda namesto or
gana družbenega upravljanja 
lahko analiziral klub kultur
nih delavcev, če bi ga bilo mo
goče poživeti.

Posvetovanje je ugotovilo, 
da je delo novinarjev v druž
benem upravljanju dokaj ne
sistematično in nekontinuira- 
no. Tisk se je preveč usmerjal 
na predstavniške organe, ka
kor pa na teren, kjer mehani
zem družbenega upravljanja 
neposredno deluje. To je vse
kakor rezultat stare prakse, 
iskanja najlagodnejših poti do 
informacij o problemih, ki pa 
so zaradi tega lahko vsaj eno
stranske, če ne že napačne. 
Potrebno bo, da posvetimo 
družbenemu upravljanju v 
našem tisku več pozornosti in 
da v skladu s tem poskušamo 
omogočiti uredništvom dolsed- 
nejše delo v notranjepolitični 
rubriki, kjer se v bistvu ste
kajo problemi družbenega 
upravljanja, ' kajti družbeno 
upravljanje, je bilo poudarje
no na posvetovanju, ne pred- 
stvalja neke posebne rubrike, 
ker ni ločeno od ostalega 
gospodarskega, kulturnega, 
zdravstvenega in drugega dela 
o življenju, kot si to nekateri 
napačno tolmačijo, temveč je 
to kompleks, ki združuje bi
stvo našega življenja in mu 
daje novo družbeno podobo.

V. S.

POLJSKA DELEGACIJA
sindikata kmetijskih delavcev v  Ljutomeru

V soboto, dne 16. novembra 
11., se je  mudila v Ljutomeru 
petčlanska poljska delegacija 
sindikata kmetijskih delavcev in 
uslužbencev. Delegacijo sta vo
dila tajnik centralnega odbora 
sindikata kmetijskih delavcev 
Jugoslavije in tajnik republi
škega odbora sind. kmet. delav. 
cev Slovenije. Delegacija je v 
Jugoslaviji že od 5. novembra 
11. in je prispela v Ljutomer v 
soboto ob 10.30 dopoldne. Takoj 
po prihodu so se odpeljali v Že
lezne dveri, k jer so jih pričaka
li in pozdravili cicibani vrtca 
Železne dveri. Delegacija je bi
la ves dan pri sindikatu in de
lavskem svetu Vinogradniškega 
gospodarstva Ljutomer. Zanima
li so se posebno za delavsko 
upravljanje in pa vlogo sindi
kata na tem gospodarstvu. Tako 
so ves dan spremljali delegaci
jo: direktor VG Ljutomer, se- 
kretur Obč.komiteja ZKS Lju
tomer, predsednik DS in pred
sednik upravnega odbora VG 
Ljutomer in predsednik sindi
kalnih podružnic tega vino
gradniškega gospodarstva. Dele
gacija je odnesla precej dobre 
vtise z gospodarstva in Ljuto
mera. Zvečer so si med drugim 
ogledali tudi kleti VG Ljuto
mer, ki je  dokaj prenapolnjena 
prav ob letošnji dobri letini in

žlahtnem vinu. Istega dne zve
čer se je  delegacija odpeljala 
nazaj proti Ljubljani, od koder 
je  nadaljevala pot v Postojnsko 
jamo, Koper in še v nekatere 
kraje v naši republiki.

f.

V ljutom erskih občini

ob volitvah
Po sklepu sekretariata OO 

SZDL je ocenila posebna ko
misija pri Okrajnem odboru 
SZDL rezultate volitev v Ob
činske zbore in Zbore proizva
jalcev obeh skupin. Prav tako 
je upoštevala komisija tudi vo
lilne priprave. V glavnem se 
je odločil sekretariat OO SZDL, 
da bo upošteval pri ocenjeva
nju odstotek udeležbe na zbo
rih volivcev za oba zbora, od
stotek udeležbe na volitvah v 
oba zbora, število volišč, ki bo
do zaključila volitve predčasno 
100 odstotno, odstotek izvolje
nih žena v oba zbora, odstotek 
izvoljenih mladincev v oba 
zbora v odnosu na celotno šte
vilo izvoljenih, število na no

vo sprejetih volivcev med člane 
SZDL in število na novo včla
njenih kmetov v KZ.

Komisija ni upoštevala dose
ženih uspehov glede predčasno 
zaključenih volitev dne 26. in 
27. oktobra, ker so bili ob teh 
volitvah zelo različni pogoji, 
zaradi česar ni bilo težko oce
njevati rezultate po enotnih 
kriterijih.

Glede na rezultate, ocenjene 
po navedenih kriterijih, je pri
sodila komisija prvo nagrado — 
radioaparat v vrednosti 30.000 
dinarjev ali knjige v isti vred
nosti — Občinskemu odboru 
SZDL Ljutomer. Drugo nagra
do — knjige v rednosti 15.000 
dinarjev je prisodila komisija

Občinskemu odboru SZDL 
Martjanci, tretjo nagrado — za
stave ah knjige za 10.000 dinar
jev — pa Občinskemu odboru 
SZDL Videm ob Ščavnici.

Kakor je bilo omenjeno v 
poročilu komisije na zadnjem 
zasedanju okrajnega odbora 
SZDL, zaslužita posebno pri
znanje glede doseženih volilnih 
rezultatov tudi občinska odbora 
SZDL M. Sobota in Radgona.

Okrajni odbor SZDL je pred
log komisije glede ocenjeva
nja volilnih rezultatov odobril 
brez sprememb.

-jm

Sida Podlesek, sek re ta r OO SZDL



Vedno hujša  
zaga ta

Pripovedujejo, da sta nekoč 
dva klovna eno uro zaman 
poskušala ose, da bi gledalce 
pripravila do smeha. Naposled 
sta ostala z odra, si stepla 
prah s hlač in eden izmed 
njiju je z grozotno mirnostjo 
dejal: "Kar sedite, kje ste. 
Moj prijatelj bo šel zdaj med 
sedeži in vas bo s kladivom 
tolkel po glavi!" Te besede 
je rodil skrajni obup. Kaj šele 
bi storilo svetovno javno mne
nje, ki je tudi na robu obupa, 
če bi mu lahko dali kladivo 
o roke, da bi tolklo razorožit- 
vene diplomate po glavi. Naj
brž bi jim zvonilo v glavi do 
sodnega dne.

Toda pustimo šalo ob strani 
in se vprašajmo, če že res ni 
čas, da bi o razorožitvi nekaj 
storili. Ne gre za iskanje kriv
cev, zakaj še predobro je zna
no, da sta i Zahod i Vzhod de
lala pri pogajanjih neverjetne 
kozolce, premete in krčevite 
poskoke. Toda najnovejša so
vjetska trma ob razširitvi raz- 
orožitvene komisije zasluži ne
kaj besed. Kuznecov vztraja 
na tem, da mora o komisijo 
priti vseh 82 članic OZN. V 
odgovor na to sliši, da OZN 
ne potrebuje druge generalne 
skupščine. Kuznecov nato ute
meljujejo to zahtevo s tem, da 
člani iz skupine prozaliodnih 
držav po številu prekašajo 
člane iz sovjetskega bloka in 
neopredeljenih področij. Nihče 
ne zanika, da ne bi ZDA ime
le določeno število držav, ki 
stalno glasujejo zanje. Toda 
osi tudi vedo, da ima tudi So
vjetska zveza nekaj takšnih 
držav, le da je ameriška volil
na moč številčnejša. Kuznecov 
zahteva pariteto v komisiji za 
razorožitev. Iz njegove izjave 
pa ni razvidno, kakšna naj bi 
bila ta pariteta spričo dejstva, 
da hoče imeti sovjetski dele
gat vseh 82 članov OZN o ko
misiji.

Japonska, Indija, Švedska, 
Kanada in Jugoslavija so pa 
predlagale razširitev razorožit- 
vene komisije s temi-le 14 dr
žavami: Argentino. Avstralijo, 
Belgijo, Brazilijo, Burmo, ČSR, 
Egiptom, Indijo, Italijo, Mehi
ko, Norveško, Poljsko, Tunizi
jo in Jugoslavijo. Večina teh 
držav ne pripada volilnemu 
stroju, Ali ni bolje, da se v ko
misiji poveča število tneopre- 
deljeniht držav, kot jih imenu
je Kuznecov, in s tem zmanjša 
vpliv obeh volilnih strojev, kot 
da pride o komisijo vseh 82 
članic z obema volilnima stro
jema vred in s pomočjo ame
riškega volilnega stroja? Kuz- 
necov je očitno nasprotnega 
mneja.

Bip

SZDL V  POMURJU DOSEGLA

VELIK NAPREDEK
(Nadaljevanje s 1. strani)

pač pa je bilo ljudem premalo 
pojasnjeno, da so ti ljudje no
silci naše socialistične politike.

V soboškem okraju je  devet 
občin, kjer imajo v občinskem 
zboru večino kmetje. S tem no
čem trditi, da je sestav teh ob
činskih LO slab, pač pa bo tre
ba veliko naporov za vzgojo 
odbornikov, ki so kmetje in jih 
zanima predvsem razvojna pot 
kmetijstva. Z njimi bo potreb
no veliko dela, da bodo voliv
cem pravilno tolmačili kmetij
sko politiko, ki jo bo vodil obč. 
LO. Ravno tu čaka organizacije SZDL odgovarna naloga, da bo 
občinski LO imel jasen pro
gram glede nadaljnjega razvo
ja te gospodarske panoge.

SZDL JE DOSEGLA
VELIK NAPREDEK
Predsednik GO SZDL tovariš 

MIHA MARINKO je ob ana
lizi volitev v občinske in okraj
ni ljudski odbor v soboškem 
okraju dejal, da je  SZDL v Po
murju s celotno politično raz
gibanostjo v primeri s prejšnji
mi leti dosegla ogromen napre
dek. Opozoril pa je tudi na ne
katere pomanjkljivosti in po
udaril, da z doseženimi rezulta
ti še ne smemo biti zadovoljni. 
Iz analize je  razvidno, da gre 
za pojave, ko se v obstoječem 
ekonomskem stanju in v naši 
socialistični demokraciji skuša 
uveljaviti tudi drobna, indivi- 
dualno-Iastninska mentaliteta. 
Tu čaka organizacije SZDL 
važna naloga, da te in podobne 
pojave razgalijo, kajti razvoja

v tej smeri nikakor ne smemo 
dopustiti. To bi pomenilo po
slabšanje gmotnega stanja ti
stega siromašnega dela prebi
valstva, ki bi na ta način prišlo 
vedno večjo odvisnost od va
škega mogočneža. Nekateri pri
meri, navedeni v analizi, govo
re o tem, da so vaški mogočne
ži zasedli močne pozicije v KZ. 
Tega sicer ne kaže posploševati, 
vendar v dobršni večini težnje 
teh ljudi ne gredo v sklad de
janskega izboljšanja položaja 
siromašnega delovnega človeka. 
Težiti moramo za tem, da na 
vasi pride do izraza tisti ele
ment, katerega vodijo pri tem 
življenjski interesi in ki se za
vestno bori za socialistični na
predek.

Ob odhodu tovariša Miloša 
Ledineka in Jožeta Gričarja- 
Metoda, ki sta se na tej seji 
uradno poslovila od soboškega 
okraja, je obema izrekel pri
znanje za uspešno opravljeno 
veliko politično delo, novo po
litično vodstvo pa pozval, naj 
nadaljuje to uspešno pot in na 
njej dosledno vztraja. Če bo ta 
zavest prevladala ob sedanji 
uveljavitvi političnih organiza
cij, bo soboškemu okraju tudi v 
bodoče zagotovljen hitrejši raz
voj.

Za novega predsednika okraj
nega odbora SZDL so izvolili 
FRANCA ROGLA, za sekretar
ja pa tovarišico SIDO POD- 
LESKOVO.

Okrajni odbor SZDL je ra
zen tega imenoval in dopolnil 
tudi nekaj komisij.
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Cepljenje proti otroški paralizi
v okraju Murska Sobota

Dne 11. novembra smo pri
čeli s cepljenjem proti otroški 
paralizi in s tem začeli zatirati 
eno najtežjih otroških nalezlji
vih obolenj.

S cepljenjem smo pričeli na 
osnovi temeljitih večmesečnih 
priprav in zdravstvenega pro- 
svetljevanja ljudi v obliki pre
davanj.

Predavali so zdravniki in 
ostali zdravstveni delavci z na
menom, da seznanijo ljudi o iz
voru, poteku, posledicah, števi
lu obolenj in pomenu cepljenja. 
V ta namen so starši prejeli tu
di vljudna pisma kot vabilo na 
cepljenje, ki jih je izdal Cen
tralni higieniski zavod v Ljub
ljani, organizacija RK pa raz
delila po hišah in na ta način

še več ljudi seznanila o pome
nu cepljenja.

Tehnično organizacijo in do
bavo cepiva so opravili Tajni
štvo za zdravstvo in socialno 
varstvo OLO, skupaj z občin
skimi ljudskimi odbori in zdrav
stvenimi ustanovami.

Udeležba pri cepljenju v ob
činah Lendava, Grad, Gornja 
Radgona in Martjanci je zelo 
lepa. Nekoliko slabša je bila 
udeležba v občini Petrovci.

Cepljenje proti otroški para
lizi je  v polnem teku. Iz tega 
sklepamo, da so ljudje pomen 
te dragocene in pomembne ak
cije skoraj v celoti razumeli. 
Prosimo vse starše, ki so pre
jeli vabila, da pripeljejo svoje 
otroke na cepljenje in na ta

način pomagajo zatreti otroška 
paralizo. Zaščitno cepljenje sta
ne 600 dinarjev, ki se plača v 
dveh obrokih na cepišču. Za 
otroke socialno šibkih družin 
plačajo cepljenje občinski ljud
ski odbori.

Svet za zdravstvo 
OLO Murska Sobota

Za 12 odstotkov
presežen  plan

V slatinskem podjetju raden
ske slatine v Radencih je de
lovni kolektiv dosegel proizvod
ni plan že konec oktobra. Do 
tega časa so napolnili 13 mili
jonov 200.000 steklenic mine
ralne vode; računajo pa, da bo
do do konca leta napolnili še 
milijon 500.000 steklenic, s či
mer bodo plan presegli za 12 
odstotkov.

Ika.

H a  g im n a ziji v M . S oboti 
ni d o v olj p ro fe so rje v

Na občnem zboru društva 
profesorjev in predmetnih uči
teljev so člani temeljito in raz
gibano razpravljali o šolski re
formi ter sprejeli več sklepov, 
med drugim tudi, da bodo ho- 
spitirali na osnovni šoli, kjer 
imajo hospitacijske razrede. 
Tako se bodo seznanili z delom 
osnovne šole, ki je  temelj ce
lotnega nadaljnjega pouka v 
smislu reforme šolstva.

Na razpis učnih mest se ni 
nihče javil in tako manjka n a 
gimnaziji šest profesorjev. 
Zbor je mnenja, da ni le samo 
velika oddaljenost od večjih 
centrov kriva, da se profesorji 
branijo M. Sobote, ampak tudi 
dejstvo, da za novodošle pro
fesorje ni družinskih stanovanj, 
a tudi samske sobe se le s te
žavo dobijo in še te so pretira
no drage. Prav je, da se skrbi 
za stanovanja raznih strokov
njakov, ne smeli bi pa pozabiti 
na profesorski kader. Profesor
jem, ki vzgajajo našo mladino, 
bi morali nuditi vsaj najnuj
nejše osnovne življenjske po
goje in med temi stanovanje ni 
na zadnjem mestu.

Spominski plošči
padlim bo rcem

on je bil od okupatorja zverin
sko mučen in ustreljen dne 10. 
marca 1945 v Policah. Na me
stu, kjer je  bil ustreljen, mu 
bodo odkrili spominsko ploščo. 
Oba je izdal Novak iz Polic, ki 
se sedaj nahaja na Koroškem v 
Avstriji.

Organizacija ZB v Gor. Rad
goni je izvršila tudi prekop po
smrtnih ostankov sovjetskih in 
bolgarskih vojakov, padlih v 
drugi svetovni vojni v Radgoni. 
Posmrtne ostanke so položili v 
skupno grobnico ter jim posta
vili skupni spomenik.

Več pozornosti Industriji In zadružništvu
Živahne razprave ua zborih 

volivcev v zadnjih tednih so po
kazale, da bo moral novi ljud
ski odbor v lendavski občini v 
bodoče posvetiti več pozornosti 
industriji in zadružništvu. Po- 
jačati stike s strokovnjaki in 
resneje misliti tudi na obrtno 
dejavnost po vaseh, ki v zad
njih letih zelo nazaduje. Z raz
širitvijo lendavskih obrtnih 
podjetij: mehanike, mizarstva, 
plinarne in tovarne dežnikov, bi 
bil rešen tudi problem nezapo
slene delovne sile. V zvezi z bo
dočimi gospodarskimi problemi 
v občini sem se obrnil do dveh 
novoizvoljenih odbornikov zbo
ra proizvajalcev.

V lendavsko dežnikarno sem 
stopil v večernih urah. Delavke 
popoldanske izmene so marljivo 
delale. Odbornico Pavlo D o 
m i n k o  sem našel šele v tretji 
sobi, kjer režejo blago za dež
nike. Odmor, ki je  pravkar na
stal sem izkoristil za razgovor. 
Dominkova že četrto leto dela 
v lendavski dežnikarni. Pred 
tem pa je bila zaposlena v 
tekstilni tovarni v Kranju. Ko 
mi je povedala, da je  že tretje 
leto članica delavskega sveta 
sem jo vprašal, kaj meni o vlo
gi delavskega sveta v tovarni. 
»Družbeno upravljanje je  v 
zadniib letih tudi pri nas zače
lo uresničevati geslo: .Tovarne 
delavcem! S skupnimi napori 
vseh članov delavskega sveta 
smo uspeli, da od letošnjega fe
bruarja delamo pri nas v dveh 
izmenah. S tem smo zaposlili 
delavce iz mesta in okolice, kar 
je bilo iz socialnih razlogov ze
lo potrebno. Danes je  zaposle
nih v naši tovarni dve tretini 
več delavcev kot pred leti. Po
vpraševanje po izdelkih je  zelo 
veliko. Proizvodnja v zadnjih 
dveh letih je narasla za preko 
sto odstotkov.«

Kakšni so vaši načrti v bodo
če?

»Imamo velike načrte, če jih 
bomo lahko v celoti uresničili. 
Prvo so seveda prostori, kajti 
sedanji ne odgovarjajo svojemu 
namenu. Načrti za prostore so 
večje število delavcev.

Lendavska KZ sodi med naj
močnejše na obeh bregovih 
Mure. Obrnil sem se do tov. 
Slavka Valenčiča, upravnika 
KZ.

Kaj praviš o dosedanjem po
slanstvu KZ Lendava?

»Naša zadruga je bila usta
novljena v letu 1951. Že ob 
njeni ustanovitvi smo posvetili 
glavno pozornost odkupu, kar 
druge zadruge niso delaje. Po 
reorganizaciji v letu 1952 smo

nabavili razne stroje in naše 
delo preusmerili na pospeševa
nje kmetijstva. Dosedanji rezul
tati dela prav gotovo niso 
majhni. Zadruga omogoča kme
tovalcem nabavo umetnih gno
jil, ki jih lahko v jeseni plača
jo v Obliki pridelkov. Potrošnja 
umetnih gnojil se je v zadnjih 
letih povečala za 400 odstotkov, 
kar se odraža pri hektarskem 
donosu. Kmetje se zelo zanima
jo za stroje. Zadruga razpola
ga s tremi traktorji. Vsako zimo 
so na sporedu po vaseh številna 
strpkovna predavanja, ki v ve
liki meri koristijo pri delu. 
Glavna naloga naše zadruge na 
področju kmetijstva je  vino

gradništvo. Obnova vinogradov 
se je že sicer začela, vendar 
bo treba v bodoče posvetiti ob
novi še večjo pozornost. V ta na
men imamo izdelan tudi načrt, 
ki predvideva obnovo 20 ha. 
Zadruga ima tudi precej močno 
kreditno službo, k jer bodo v bo
doče kmetje lahko najemali 
poleg kratkoročnih tudi dolgo
ročna posojila.

Lepe možnosti za razvoj ima 
tudi domača obrt. Izdelovanje 
cekarjev se je domala udoma
čilo v sleherni vasi občine. Le
tos predvideva zadruga za 25 
milijonov dinarjev izdelkov iz 
ličkanja.
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ZBOROVANJE PROSVETNIH DELAVCEV
 RADGONSKE OBČINE

V prijaznih Apačah so se 
zbrali preteklo soboto prosvetni 
delavci radgonske občine, da bi 
pregledali delo v minulem letu 
in se pogovorih o nalogah v no
vem šolskem letu. Na zborova- 
nje so prišli skoraj vsi učitelji 
iz devetih splošno izobraževal
nih šol.

V občini še vedno manjka se
dem učiteljev, šole pa so zase
dene največ po mlajših učite
ljih. V občini imamo hospitacij-

sko šolo na radgonski osemletki, 
poskusno šolo za vse štiri razre
de v Radencih in pomožno šolo 
v G. Radgoni. Učitelji so poslu
šali v preteklem šolskem letu 5 
predavanj, od katerih je bilo 
najbolj zanimivo predavanje 
profesorja dr. Gogale, ki je go
voril o kaznovanju otrok. Pro
svetni delavci radgonske obči
ne so napravili tudi študijski 
izlet na Koroško. Tam so se se
znanili z razmerami, v katerih

živijo Slovenci in videli Celo
vec, Beljak in prelepo Vrbsko 
jezero.

Prosvetni delavci občine ima
jo trenutno posojila nad 5 mi
lijone dinarjev, kar je  vseka
kor visoka številka. Novi urad
niški zakon bo verjetno prine
sel nekaj zboljšanj, bo pa še 
vedno premalo za življenjsko 
ravan, ki jo zasluži naš učitelj. 
Najbolj pereča so gmotna vpra
šanja, ki pa bodo verjetno na

dnevnem redu vse dotlej, do
kler se ne bo materialno stanje 
našega učitelja primerno iz
boljšalo. Seveda je bilo mnogo 
besed tudi o reformi šole, po
sebno o njeni notranji vsebini. 
Zborovalci so zvedeli, da gre iz 
občinskega proračuna nad 40 
odstotkov vsega denarja za šol
ske namene, kar je pravzaprav 
zelo visok odstotek, toda kljub 
temu so šole vedno zelo slabo 
oskrbljene s sodobnim razred
nim inventarjem in učili.

Zboru prosvetnih delavcev 
sta prisostvovala tudi tov. Mari
ja Levar, sekretar občinskega 
komiteja, in tov. Branko Za
dravec, predsednik občinskega 
ljudskega odbora. Zborovalci, 
posebno učitelji radgonske 
osemletke, so toplo pozdravili 
obljubo tov, Zadravca: da bo 
storil vse, da bo dobilo tudi rad
gonsko učiteljstvo drvarino in 
stanarino, za katero se bori 
društvo že toliko časa.
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D O N O S E N  p o s e l  ?
V kmetijski zadrugi Križevci 

pri Ljutomeru so uvedli preti 
kratkim za naše kraje neobi
čajno novost. Z nekim hrvat- 
skiin izvoznim podjetjem so 
sklenili pogodbo za dobavljanje 
gosjih jetrc. Prav te dni sklepa
jo z zadružniki pogodbe za pi
tanje. Gosi bo dala kmetijska

zadruga. Zadružniki bodo pre
vzeli gosi po 200 dinarjev za 
kilogram, gosja jetrca pa jim 
bo plačala kmetijska zadruga 
po 1300 dinarjev za kilogram. 
V prvi pošiljki bodo razdelili 
med zadružnike okrog 50 gosi.

Strokovnjaki izvoznega pod
jetja trdijo, da je  mogoče gos

spitati tako, da jetra dosežejo 
težo enega kilograma.

Izvožena jetra bodo uporab
ljali za izdelovanje nekih zdra
vil.

Zadružniki križevskega oko
liša so pokazali za to akcijo 
precejšnje zanimanje.
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ZBOLJŠANJE ZDRAVJA
PREDSEDNIKA
REPUBLIKE
Beograd. Zadnji zdravniški 

pregledi so pokazali, da je bilo 
dosedanje zdravljenje predsed
nika republike Josipa Broza- 
Tita zaradi akutne hunboishial- 
gije uspešno in da se njegovo 
zdravje postopno zboljšuje. Po 
mnenju zdravnikov in značaju 
bolezni same bo notrebno na- 
dalievati zdravljenje, ki bo 
trajalo dalje časa in zahtevalo 
poleg drugega tudi izpremembo 
klimatskih pogojev.

SESTANEK TREH 
VELIKIH?
Washington. Uradni predstav

nik ameriškega zunanjega mi
nistrstva je sinoči izjavil, da mu 
ni nič znanega o tem, da bi se 
šefi treh zahodnih vlad (ZDA, 
Anglije in Francije) utegnili se
stati še pred konferenco Sveta 
Atlantskega pakta.

Š P O R T  —  S P O R T —  Š P O R T

O k r a j n o  p r v e n s t v o  v a t l e t i k i
—  Š P O R T  —  Š P O R T  —  S P O R T —  Š P O R T  —  ŠPORT —  S P O R T —  ŠPORT

V minulem tednu je  OZ TVD P a r
tizan v M. Soboti p rired ila  v organ i
zaciji matičnega društva O krajno  
prvenstvo  posameznikov v atletik i 
za le to  1957. Č eprav so še sko ra j vsa 
tovrstna tekm ovanja prenesena v 
dvorane ali pa so končana, m ora
mo trd iti, da je  športna dejavnost 
v M. Soboti po 1. festivalu telesno 
k u ltu re  v L jub ljan i, na vrhuncu raz 
gibanosti.

Tudi sama udeležba na atletskem  
prvenstvu  zgovorna priča, da skup
no število  (180) tekm ovalcev in te
lovadk ni m ajhno, posebno tak ra t, čo 
še pripom nim o, da so se prvenstva 
smeli udeležiti samo tisti tekm oval
ci, ki so se na sek to rsk ih  tekm ah 
uvrstili nn prvo oziroma vsaj na 
drngo mesto.

R ezultati doseženi ob hladnem  
vrem ena so nadvse zadovoljni, če že 
ne odlični. T uka j mislimo predvsem

na uspeh Maučeca, ki je  nastopal 
izven konkurence in dosegel drugi 
najbo ljši čas po osvoboditvi v  Po
m urju (Prvi: Šušteršič Milan 1945 
1945 11,1 sek) v teku nn 100 m z 
11,4 sek. N jegov osebni reko rd  je  
11,3, ki ga je  dosegel v L jub ljan i 
na drž. prvenstvu za leto  195".

Rezultati s p rvenstva:
P ion irji, 100 m: 1. Žunec Oto, M. 

Sob., 12,5 sek; 2. K olar Ju r ij ,  Len
dava, 13,2 sek. in 3. O stanek M ari
jan , M. S., 14,0 sek; skok v daljino: 
1. Žunec Oto, M. S., 5,53 m, 2. Kolar 
J u r ij, LcmL, 5,13 m in 3. Miloševič 
Emil 5,08 m; skok v višino: 1. Žunec 
Oto, M. S., 150 cm, 2. Tot Ludvik, 
Lend., 135 cm in 3. Fluš Rudolf, L ju 
tom er, 125 cm; suvanje krogle (2,5 
kg): 1 . Žunec Oto, M. S., 14,42, 2. 
Galič Tomnž, Lend., 14,22 m in 3. 
Sečko Anton, Radenci, 12,60 m.

P ionirke: 60 m: 1. F ranko  Gizela,

M. S., 9,0 sek, 2. Skledan V era, Ro
gaš., 9,3 sek in 3. Miiler Anica, Rad
gona, 9,4 sek; skok v daljino: 1. 
F ranko  G izela, M. S., 4,42 m. 2. Š tam 
par A lojzija , L ju t., 4,15 m in 3. Ko- 
hak M ajda, Lend., 4,03 m; skok v vi
šino: 1.—2. Vicman Inga, Rndg., 115 
cm in Senčar M ihaela, L jutom er, 
115 cm, 3. Fnkeš G izela, Cankova, 
115 cm; met žogice: 1. Vicman Inga, 
Rndg., 45,05 m, 2. Miiler Anica, Radg.,
45.00 m in 3. H erm an M ira, Puconci,
36.00 m.

M ladinci: 100 m: 1. Peček K arel, 
M. S., 13,1 sek, 2. Samec Jože, L ju t., 
13,5 sek in 3. G eder Anton, Rogaš., 
15,4 sek; skok v daljino : 1. Voroš La
dislav 5,14 m, 2. K lepec D ušan, M. S., 
4.96 m in 3. Samec Jože, Ljutom er, 
4,89 m; skok v višino: 1. Kovač Ja 
nez, M. S., 150 em, 2. K lepec D ušan, 
M. S., 145 cm in 3. M nrkoč K arel, 
Rogaš., 125 cm; suvanje krogle (5 kg): 
1. H usar Janez, M. S., 10.92 m, 2.
Voroš Ladislav, Belt., 10,30 m in 3. 
Peček K arel 9,44; tek na 1000 m: 1.

Kovač Janez, M. S., 2:54,2, 2. Šeruga 
M irko, M. S., 3:05,3 in 3. G jorkoš 
H erm an, Lendava, 3:05,3; š tafe ta  
4 X 100 m: 1 . M. Sobota (Šeruga, H u
sar, Kolarič, Peček) 56,4 sek.

M ladinke: 100 m: t. Rous M ajda, 
M. S., 8,6 sek, 2. Gomboc M arija, 
Cankova, 9,4 sek. in 3. Jaklin  H ele
na, M. S., 9,4 sek; skok v daljino : 1. 
K onye G ab rije la , M. S., 4,48 m; skok 
v višino: 1. Konye G ab rije la , M. S., 
125 cm, 2. H eric Irena, M. S., 120 em 
in 3. Sovec L judm ila, L ju t., 120 cm; 
suvanje krogle : 1. Semenič Jožica, 
L ju t., 11,37 m, 2. Vodička Magda, 
L ju t., 9,45 m in 3. Rous M ajda, M. S., 
8,73 m: tek  nn 100 m: 1. K olmanko 
Anica, C ank., 1:13,7, 2. K lnner Met
ka, M. S., 1:14,9 in 3. V eberič M arija, 
L ju t., 1:17,2; š tafe ta  4 X60 m: 1. M. 
Sob. (Konye, Borovič, Jak lin , Rous) 
58,5 sek in 2. L ju tom er (Mohorko, 
Kapun, O terc, Vodička) 40,5.

Č lani: 100 m: 1. T itan Evgen, M. 
S., 12,0 sek, 2. Šticl H erm an, Belt., 
12,4 sek in 3. M atjašec Ivan, Rad.,

13.0 sek. Izven konkurence Maučec 
11,4 sek! Skok v daljino : 1. T itan 
Evgen, M. S., 5,80 m, 2. Šticl H erm an, 
Belt., 5,46 m in 3. Nemeš Štefan, M. 
Sobota, 5,29 m; skok v višino: 1. T i
tan Evgen, M. S., 150 cm (152); suva

n je  krogle : 1. T itan  Evgen, M. Sob., 
12.00 m, 2. š tic l H erm an, Belt., 11,79 
m in 3. K učar Zoltar, C ank., 11,33 ra; 
tek  nn 1000 m: 1. Kovač Jože, M. S., 
3:00,8, 2. Rous Janez, M. S., 3:02,6 in 
3. Lukač F ranc, Radg., 3:03,3.

P o k a ln o  p rve n s tvo  M O P  v o d b o jki z a  že n s k e
Istočasno s 1. pokalnim  k o ša rk a r

skim tu rn irjem  je  bilo M. Soboti 
tudi pokalno prvenstvo  v odbojki za 
ženske. O m enjena prvenstvo, k i je  
bilo v obliki tu rn ir ja , je  bilo u rad 
no prvenstvo  m ariborske o d b o jk a r
ske podzveze za le to  1957.

Ob p ričetku  tu rn ir ja  je  tekm o
valce pozdravil zastopnik MOP tov. 
O bcrsnel, km alu nato pa so se p r i
čele tekm e za prvenstvo . Sodelovala 
so moštva Branika in »Maribor« iz 
M aribora te r  Betona iz C elja . Sku
p a j so bile odigrane samo tri tek- 
ke, ki so bile na tak i kakovostni 
s topnji, da je  še občinstvo v M urski 
Soboti ni im elo priložnosti videti.

P ožrtvovalnost in sk ra jn o  prizade
van je  sta bili značilni za tu rn ir, po
sebno še za tekm o B ranik : »Mari
bor«. Škodo je  le , da si tu rn irja  ni 
ogledaloi večje štev ilo  ljudi.

Tehnični rezu lta ti s tu rn ir ja : 1. 
»Maribor« : Beton 3:0 (15:5, 15:2, 
15:4), 2. B ranik : »Maribor« 3:1 (15:6, 
15:10, 8:15, 16:14) in 3. Beton : B ra
nik 1:8 (4:15, 16:14, 2:15, 1:15). 

Tablica prvenstva
1. B ranik 2  2  0  0  6:2 4
2. »Maribor« 2 1 0  1 4:3 2
3. Beton 2 0 0 2 1:6 •

Tekm e je  sodil O bersnel iz M ari
bora.

POMURSKI VESTNIK, 21. nov. 19572

Mestna organizacija ZB v G. 
Radgoni bo dne 29. nov. odkri
la dve spominski plošči padlim 
borcem:

Mariji Rožman iz Polic, ki 
je bila sekretar aktiva LMS v 
Policah. Umrla je  po zverin
skem mučenju od nemškega 
okupatorja, dne 20. februarja 
1945 v Crešnjevcih. Spominska 
plošča bo odkrita na mestu 
umora. Drugo ploščo bodo od
krili Francu Horvatu iz Spodnje 
Ščavnice, ki je  bil za čas oku
pacije kurir in obveščevalec na 
terenu Radgona in okolici. Tudi



JOHN  DOS PASSOS
v s l o v e n s k e m  p r e v o d u

(John Dos Passos: Manhattan Transfer. 
Cankarjeva založba, Ljubljana 1957.)

Z zamudo dobrih tridesetih 
let, kakor je že pri nas nava
da, smo končno tudi Slovenci 
dobili n prevodu najznačilnej
še delo moderne ameriške li
terature, roman Johna Dos 
Passosa »Manhattan Trans
feri. Izid te knjige je na na
šem knjižnem trgu lep kultur
ni dogodek in založba zasluši 
ose priznanje, da je izdala to 
zanimivo knjigo v zelo lepi 
opremi in solidnem prevodu 
Berta Savodnika.» Manhattan Transferi ni 
klasični roman, kakršnih smo 
več ali manj vajeni; o njem ni 
neke določene osebe ali skupi
ne ljudi, okrog katerih niza 
pisatelj svojo zgodbo. Glavni 
junak tega romana je veleme
sto o času svojega na j večjega 
vzpona in razvoja in ljudje, ki 
jih pisatelj opleta v to mogoč
no simfonijo velemestnega živ
ljenja so kakor drobni kamen
čki, na katerih sloni celotna 
zgradba. Pisatelj postavi pred 
bralca vrsto oseb, najrazlič- 
nih poklicev in starosti od mi
lijonarja do pocestnice in sreč
ni in nesrečni, vsi skupaj pa 
ujeti o strnjeno podobo mili
jonskega mesta. Samo dve 
osebi nekako lahko zasleduje
mo med to široko množico 
ljudi in sicer novinarja Jim- 
myja Herfa ter njegovo bivšo 
ženo, igralko Ellen Thacker- 
jevo. ose ostale v romanu pa 
so več ali manj obdelane fi
gure in čeprav mesto, le bež
no nakazane, so pa polnokrv
ni ljudje s svojimi skritimi 
skrbmi in upi.

Dos Passos je zgradil svoj 
roman o nekaki filmski tehni
ki, kjer se slike naglo menju
jejo, dogodki se razvijajo zdaj 
o tem, zdaj o drugem delu 
mesta. Na prvi pogled nena
vadni način pisanja nas sča
soma popolnoma prevzame. 
Nem York s svojimi ogromni
mi nebotičniki, ceste in ulice 
s skoraj nenormalnim prome
tom imamo pred seboj kakor 
na dlani, vmes pa nam pisa
telj mimogrede razgrne oso 
bedo in izobilje tega moderne
ga Babilona dvajsetega stolet
ja. Nujnd je bilo torej, da je 
Dos Passos ovrgel ustaljen 
kalup klasičnega romana, kaj
ti le na ta način je lahko pri
kazal vso panoramo velemesta 
do podrobnosti. In s tem svo
jim delom je uspel, uspel, ka
kor še ni noben pisatelj pred 
njim in ne za njim. Ko je 
Sinclair Lemis napisal uvod o 
Dos Passosovo knjigo je med 
drugim omenil, da bo »Man
hattan Transferi verjetno po
stal temeljni kamen nove šole 
romana«. To se je tudi zgodilo. 
Ob Dos Passosu so se učili 
številni pisatelji in se še učijo, 
toda doslej ga ni zasenčil še 
nobeden njegovih učencev in 
ga verjetno tudi ne bo. Moj
strovina kakor je "Manhattan 
Transfer" je v svetovni knji
ževnosti edinstveno delo.

John Dos Passos je Ameri
čan portugalskega porekla. V 
književnost je stopil leta 1917 
z romanom »One Man's Ini-

tiatiom (Začetek nekega člo
veka), vendar ni roman zbu
dil pri bralcih nobene pozor
nosti. Večji uspeh je doživel z 
romanom "Three soldiers" 
(Trije vojaki, 1921), kjer je 
razkrinkal inperialistično voj
no, katere se je kot navadni 
vojak tudi sam udeležil. To 
delo primerjajo razni kritiki z 
Barbussovim »Ognjemi in Re- 
marquovim »Na zapadu nič 
novegai, čeprav še zdaleč ne 
doseže teh dveh del. Nasled
nji Dos Passosev roman »Ori- 
ent Expressi je spet razočaral 
bralce, saj pisatelj z njim ni 
pokazal nobenega vzpona, 
temveč prej padec.

Preokretnica o pisateljevem 
delu je »Manhattan Transferi 
(Manhattanoo prehod), ki je 
bil objavljen leta 1925 in je 
pisatelju na mah prinesel sve
tovno slavo. Delo so začeli ta
koj prevajati o ose kulturne 
jezike (Naši sosedi Hrvatje 
imajo roman že v dveh pre
vodih!) in Dos Passos je bil 
dolgo časa vodilni književnik 
Združenih držav. Ker je bil 
dolgo časa na strani »poniža
nih in razžaljeniln je to nje
govo popularnost le še pove
čalo.

Se dve veliki deli je napi
sal John Dos Passos. potem 
pa je začela njegova literarna 
zvezda močno bledeti. To sta 
trilogiji "USA" in "Distrikt 
holumbija". Vsaka trilogija se 
sestoji iz treh romanov. Naj
boljša je prva trilogija, ki ob
sega romane »The 42nd Para- 
lleli (42 vzporednik) iz l. 1950, »Nineteen-Ninetetem (1919) iz 
l. 1952 in "The Bing Money" 
(Kup denarja), ki je izšel leta 
1956. — Naslednjo trilogijo, ki 
je izhajala med leti 1959-49, 
setaoljajo romani »Adventures 
of a Yung Mam (Prigode mla
dega moža), »Number Onet 
(Številka ena) in »Grang De- 
signi (Veliki načrt). Pri tem 
času je Dos Passos napisal še 
nekaj knjig, ki pa niso zbudile 
nobene pozornosti ne pri bral
cih, ne pri kritiki.

Najboljše Dos Passosovo 
delo je trilogija "USA" (Izšla 
o hrvaškem prevodu!) in šele 
na drugo mesto lahko postavi
mo »Manhattan Transferi. V 
tej svojevrstni trilogiji, ki je 
prav tako kot " Manhattan" 
edinstvena o zgradbi, je pisa
telj prikazal tridesetletni zgo
dovinski razvoj ameriške druž
be o času najvišjega vzpona 
kapitalizma. Tudi o tem delu 
ni nosilec dejanja ena sama 
oseba, temveč družba kot ce
lota.

Dela Johna Dos Passosa niso 
»Blago za široko potrošnjoi 
in bo verjetno marsikateri 
bralec Dickensovega kova nad 
romanom »Manhattan Trans
feri razočaran, resnejši bralci 
pa ga bodo že zaradi prijetne 
izpremembe z veseljem vzeli o 
roke. Kdor bo prebral ta za
nimiv roman velikega pisate
lja in spoznal njegovo umet
niško moč, si bo brez dvoma 
zaželel spoznati še kako delo 
Johna Dos Passosa.

Palko Dolinec

Izdelovati hočemo

KVALITETNO O P E K O
Pred dnevi sem bil na seji de

lavskega sveta opekarne v Kri
ževcih. To je bila redna seja 
delavskega sveta, na kateri so 
obravnavali proizvodne uspehe 
v tretjem tromesečju. Iz poro
čila posnemam, da je kolektiv 
dosegel oziroma presegel trome- 
sečni plan za 7%. Do letnega 
plana so torej dosegli 80% , 
kar vse kaže, da bodo letni 
plan precej visoko presegli. Tu
di finančni plan je bil mnogo 
boljši in znatno višji. Vsega sku
paj je bilo do sedaj 59 mil. din 
prometa. Od te vsote odpade 
na dohodek 37 milijonov in 22 
milijonov izdatkov. Za tak uspeh 
je velikega pomena znatno 
znižanje stroškov proizvodnje in 
povečanje storilnosti, zlasti v 
tretjem tromesečju. Povprečno 
so presegli normo za 118%.

Na eni izmed zadnjih sej se 
je delavski svet obvezal, da bo
do v bodoče skrbeli predvsem 
za zboljšanje kakovosti, kar pa 
v zadnjih mesecih ni bilo opazi
ti. Zato so tokrat ponovno skle
nili, da bodo izdelovali kako
vostno opeko. Posamezni člani 
delavskega sveta, ki so kjer ko
li na odgovornem mestu v 
obratu, povsod opozarjajo de
lavce k izboljšanju kavlitete. 
Posebno bodo pazili na to, da 
bodo delavci pravilno in s ču
tom odgovornosti ravnali s stro
ji. Delili so tudi dohodke. Šest 
in pol milijonov din so vplača

li v družbeni investicijski sklad, 
prav toliko gre v sklad za pro
sto razpolaganje, nekaj bo osta
lo tudi za plače nad tarifnim 
pravilnikom. Iz sklada za prosto 
razpolaganje bodo vzeta sred
stva za gradnjo nove moderne 
opekarne v Lukavcih, ki jo je 
lani uničil požar. Pri delitvi do
hodkov so vztrajali pri načelu, 
da je treba nagrajevati delavce 
po proizvodni prizadevnosti 
posameznika 20 tisoč din so da
li v občinski sklad za za
ščito otroka in 20.000 din lu-

kavškim gasilcem za pomoč 
pri obnovi njihovega gasilskega 
doma. Tudi obratna menza do
bro deluje. Trenutno se hrani v 
njej 53 abonentov, enolončnica 
stane 35 dinarjev. Poleti bodo 
uvedli tudi brezalkoholne pija
če. Delavci na težjih mestih pa 
dobijo zaščitne obleke in črno 
kavo za žejo. Pri vseh teh iz
datkih ima uprava podjetja 
levji delež.

(nb)

MOTORNI VLAK NA GORIČKO 
Motorni vlak, ki vozi v soboto na Hodoš in v 

ponedeljek s Hodoša bo izjemoma vozil v Hodoš 
28., 29., 30. in 1. in se od tam vračal 29., 30., 1. in 
2. ob običajnem voznem redu.

Sejem je bil živ...
Na Leopoldin torek se je na

brala v G. Radgoni množica 
sejmarjev iz vseh krajev naše
ga okraja, pa tudi izven njega. 
Med sejmarji so bili tudi iz Ča
kovca in Strigove. Takšnega 
sejma Radgona že dolgo ni vi
dela. To je bilo živ-žava, zgo
vornih barantanj in živahnih 
srečanj med znanci. Posebno 
pozornost je užival Cakovčan s 
svojim čudežnim lepilom, ki 
»lepi vse in ga ni boljšega na 
svetu«. Dobro kupčijo so na
pravili prodajalci zimskih su
kenj, čevljev in volnenih jop. 
Lične šotore je postavila tudi 
radgonska klavnica, ki je za 70 
dinarjev nudila prvovrstne de
brecinke; na raznih veselicah 
stanejo čez 100 dinarjev. Ker 
so opravili prodajalci in kupci 
dobre kupčije, je bilo nadvse 
živahno tudi po radgonskih 
krčmah, ki so le stežka postreg
le neučakanim gostom.

S T R A H NA CESTI-
M O P E D I S T I

V zadnjih letih je cestni 
promet, zlasti motornih vozil, 
zelo narastel. Predvsem se pa 
v zadnjem času na naših ce
stah pogosto pojavljajo dvoko
lesa s pomožnim motorjem —  
mopedi. Mnogokrat slišimo, da 
so vozniki teh vozil na naših

cestah vedno resnejši problem. 
Vemo, da za upravljanje mo
peda ni potrebno posebno voz
niško dovoljenje. Zadostuje že 
dejstvo, da ga poseduješ in da 
se počutiš za vožnjo dovolj 
sposobnega. Pri vsem tem pa 
vemo, da je tudi » mopedist«

kot uporabnik ceste dolžan 
upoštevati cestno-prometne 
predpise. Seveda bi moral po
znati vse cestno-prometne zna
ke in druge predpise kot vsak 
poklicni voznik ali amater, 
kajti tudi mopedist, ki krši 
prometne predpise, ne uide 
kazenski odgovornosti ob ne
zgodi ,ki ima posledice teles
ne ali drugačne poškodbe.

Zato, ker se te nezgode mno
žijo. je med drugim opaziti, 
da imajo mopedisti vsak dan 
nešteto prekrškov, ki so lahko 
vzrok težjih prometnih nezgod.

Mopedi niso igrača za otroke, 
zato jih na javnih cestah ne 
bi smel uporabljati nihče, ki 
ni dopolnil 16 let. Tudi vožnja 
dveh oseb je na mopedu pre
povedana. Voznik mopeda 
lahko vozi na svojem vozilu 
otroka, ki še ni dopolnil 8 let 
starosti in je na okviru pred 
voznikom nameščen poseben 
sedež, imeti pa mora name
ščene tudi držalke za noge.

f •

VELIKOPOLANSKE NOTICE
Z dovršitvijo poljskih del v 

pozni jeseni se začne na vasi 
ugoden čas za kulturnoprosvet- 
no delo. Za to delo so si veliko- 
polanske organizacije že pripra
vile svoje načrte.

SZDL bo organizirala preko 
Ljudske univerze poučna pre
davanja in diskusijske večere o 
političnih in gospodarskih vpra
šanjih. Povezala se bo s Kme
tijsko zadrugo zaradi organiza
cije zimskega kuharskega in 
splošnogospodinjskega tečaja. 
Mladinke bodo zopet obiskovale 
v okviru RK tečaj prve pomoči in 
nege dojenčka. Prosvetno dru
štvo ima v načrtu igre: »Divji 
lovec« in »Dve nevesti«. Mla
dina pripravlja s pionirskim od
redom program za proslavo 
Dneva republike. Vadijo enode
janko: »Tri zaostale ure«. Mla
dina pripravlja zabavno prire
ditev na predvečer praznika 
Dneva republike.

Predviden je tudi tečaj Ljud
ske tehnike za šoferje amater
je

Skoraj po triletnem razprav
ljanju je bil 8. novembra do
grajen osuševalni kanal iz sre
dišča vasi pri šoli do Črnca na 
Kapčanskem. Dela so trajala 3 
mesece. Delo so motili posestni
ki, ki so kanal samovoljno za
mašili in je morala posredovati 
občinska komisija. Izkopani ka
nal bo velikega gospodarskega 
pomena, ker bo odvajal vodo z 
neštetih zamočvirjenih zemljišč 
in tudi s šolskega dvorišča v

središču vasi, ki je bilo ob vsa
kem večjem dežju pod vodo. 
Po osušitvi šol. zemljišča bo pa 
potrebno misliti na ureditev te
ga prostora in zgraditev otroške
ga parka. Tako bi dobila šola 
tudi primerno zunanje okolje, 
ki je  potrebno vsaki vzgojni 
ustanovi.

*

Pred dnevom mrtvih so dija
ki Velike Polane okrasih spo
menik žrtev NOB s številnimi 
venci in počastili njih spomin 
s kratko, a v srce segajočo ko
memoracijo. Dijaški pevski 
zbor se že pripravlja za pro
slavo praznika rebulike. Žal se 
še najdejo starši, ki otrokom 
prepovedujejo sodelovanje v 
pevskem zboru. Tudi folklorna 
skupina pridno dela. Mladi te
lovadci se veselijo ustanovitve 
Partizana, ki je  na vidiku. Pio
nirski štab bo za zimsko dobo 
organiziral več internih krož
kov.

V velikopolansko osemletko je 
posegla neusmiljena smrt in 
ugasnila življenje najboljši 
učenki V.a razreda osemletke 
Nadici ZELKO s Hotize. Po 3 
dnevnem bolehanju je 30. okto
bra ponoči izdihnila, kmalu po 
prevozu v soboški bolnici zara
di vnetja možganske mrene.

Nenadna smrt je izredno 
močno odjeknila med šolsko 
mladino in odraslimi, zato je 
bila udeležba na pogrebu za 
vaške priložnosti naravnost 
ogromna. Zadnjo stražo ob krsti

so opravili pionirji iz njenega 
razreda. Na domu se je poslo
vila od nje sošolka in ožja pri
jateljica Marija Utroša, ob od
prtem grobu pa ravnatelj šole. 
Novo gomilo so pionirji prekrili 
s številnimi venci in šopki  je
senskega cvetja. V šoli je  še 
danes njeno mesto črno pregr- 
njeno, na njem leži zaprta knji
ga in vaza s cvetjem, ki ga pri
našajo za zadnji spomin učen
ci različnih razredov.

Na zadnje vprašanje: »Kaj mislite o sestavi 
moštva, treningu in sistemu igre, ter kako bi od
ločal v danih možnostih, če bi imeli to pravico?« je 
tovariš Zelko, ki ga poznamo v Soboti kot najsta
rejšega, najbolj rutiniranega in talentiranega igral
ca NK Sobote, odgovoril sledeče:

»Na vprašanje o postavi, sistemu ter treningu 
ne bi imel pripomniti ničesar, ker ima vsak tre
ner svoj način in metodo treninga, sicer pa nam 
že sama beseda "trening" pove kondicijsko, tehnič
no in taktično znanje moštva.

Eno, kar igralci priznavajo, kar pa ni samo pri 
nogometu, temveč pri vsaki športni panogi, je po
goj: fizična kondicija, ki je pa našemu moštvu pri
manjkuje.

VASCO PRATOHNI :
JUNAK NAŠEGA ČASA
Sodobnega italijanskega pisatelja Vasca 

Pratolinija smo pri nas spoznali šele, ko je 
DZS izdala roman »Kronika revnih ljubim
cev.« Že takrat smo v naših pomenkih za
pisali, da je  Pratolini velik pisatelj, ki ga 
lahko prištevamo med vrhove sodobne sve
tovne literature. To dejstvo potrjuje tudi 
drugi Pratolinijev roman »Junak našega ča
sa«, ki ga je  pred kratkim izdala založba 
Lipa v Kopru.

Drugi Pratolinijev roman v slovenskem 
prevodu se od prvega precej razlikuje. 
Medtem, ko je v Kroniki opisal pisatelj pre
bivalce revne florentinske ulice, sta v »Juna
ku našega časa« le dve glavni osebi: Mlad 
fant, pubertetnik Salgrino in vdova Virgi- 
nja, ki so ji partizani ubili moža. Vdova, ki 
sama ni sposobna za življenje, omreži mla
dega Salgrina, ki se tako čedalje globlje 
pogreza v blato, kamor so ga neizkušenega 
otroka že pripeljali fašisti. Salgrino nima 
pred sabo nobenih jasnih ciljev: služi samo 
svoji nizkotni strasti in sanja o fašizmu, 
kjer bi »pokazal svojo moč in junaštvo«. 
So ljudje, ki ga hočejo privesti na pravo 
pot, zlasti dekle Elena, v katero se Salgri
no tudi zaljubi, toda vsak poskus je tu za
man. Salgrino se ne more vživeti v povojni 
čas, ko ne marširajo po cestah vojaki v

črnih srajcah in tako čedalje globje pada 
v prepad. Ko mu Virgin ja pove, da bo postal 
oče, jo ubije in se tako pogubi do konca.

Zgodba, ki jo Pratolini pripoveduje, je 
vseskozi črna in človek se zgrozi, ko spozna 
kako globoke korenine je pognala ideologi
ja fašizma, katere strup ni nehal delovati 
niti v letih po vojni, ko je bil fašizem do
končno strt. Zdi se, da je  ravno to grenko 
spoznanje narekovalo pisatelju roman o 
»Junaku našega časa«, v opomin in svarilu 
svojim rojakom.

Čeprav nekateri kritiki postavljajo »Ju
naka našega časa« pred »Kroniko revnih 
ljubimcev«, sam temu ne bi pritrdil, kljub 
vsem kvalitetam, ki jih ima tudi ta Prato- 
linijev roman.

Knjigo je površno prevedel Maks Vesel
ko. Že dolgo nisem v nobeni prevodeni knji
gi našel toliko germaniznov kot v tej in se 
resnično čudim, kako je mogel tak prevod 
pri priznani slovenski založbi sploh iziti.

VIHARNI PIŠ
Založba Obzorja v Mariboru je začela 

pred leta izdajati knjižno zbirko »Naša do
ba v knjigi«, ki naj bi seznanila slovenske 
bralce s sodobnimi književnimi ustvarjalci 
raznih narodov. Doslej nam je založba 
predstavila v treh zbirkah sodobne italijan
ske, ameriške in francoske pisatelje, zdaj

pa je izšla četrta knjiga te zbirke »Viharni 
piš«, izbor pooktobrske ruske proze. Knjiga 
je izšla v počastitev štiridesetletnice oktobr
ske revolucije, izbor in prevode je oskrbel 
Cene Kopčaver, ki je  knjigi napisal tudi ob
širni uvod.

V knjigi je  zbranih trideset novel de
vetnajstih najpomembnejših avtorjev, ki so 
ustvarili ta delav letih 1920-30, ko se je še 
ruska literatura svobodno razvijala in še ni 
bila vprežena v voz stalinistične birokratske 
propagande. Med predstavljenimi avtorji je 
precej znanih imen: Mihail Šolohov, Alek
sej Tolstoj, Ilf in Petrov, Mihail Zoščenko, 
Kostantin Fedin, Valentin Katajev ter dru
gi. Posebno odkritje so za nas pisatelji, ki so 
bili pod Stalinovo diktaturo preganjani in 
likvidirani kot Jevgenij Zamjatin, Boris Pilj- 
njak, Izak Babelj, Jurij Oleša in Boris Pa
sternak. Kljub tako različnim avtorjem, pa 
je knjiga ubrana na enotno struno: Pripo
veduje o oktobrski revoluciji in o Tuških 
ljudeh med revolucijo in po njej, ko jih 
je »viharni piš« posredno ali neposredno 
zgrabil v svoj vrtinec.

Nemogoče je v kratkem časopisnem po
ročilu oceniti vse predstavljene avtorje in 
njih dela, zato naj omenim le nekaj naj
lepših strani v tej zanimivi knjigi. Poseb
no izstopa »Jama« Jevgenija Zamjatina, 
»Posestvo Belokonsko« in »Povest o neugasli 
luni« Borisa Piljnjaka, »Transvaal« Kostan- 
tina Fedina, »Brezmadežni hudič« Fedorja 
Gladkova, črtice Izaka Babelja in ne na
zadnje satirične črtice. Zoščenka ter Rfa in 
Petrova. V glavnem pa so vsa dela nad
povprečna in nam prikažejo rusko literatu
ro v bolj simpatični luči, kot smo jo spo
znali v dosedanjih prevodih.
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Kar zadeva kakovost nogometa, ni niti napre
doval niti nazadoval. Vzrok za izpad iz V.M.C. lige 
je bil samo v tem, da ni bilo standardnega moštva 
skozi vso prvenstveno tekmovanje. Je pa resnično 
tudi to (kar sem vedno trdil in bom trdil tudi se
daj), da s kadrom, s katerim trenutno razpolaga
mo in smo z njim razpolagali tudi prej, ne bi sme
lo priti do izpada iz bivše V.M.C. lige.

Kot dolgoletni igralec in tudi trener nekaj časa, 
bi zastavil tako imenovani mladinski komisiji pri 
NK Soboti sledeči vprašanji:

ALI SMO S SEDANJIM NAČINOM VZGAJA
NJA MLADIH IGRALCEV KAJ STORILI OD 
LETA 1955?

Z OPUSTITVIJO PIONIRSKE ŠOLE LETA 
1955 NISMO ORGANIZIRALI NOBENE TOVRST
NE ŠOLE. ZAKAJ?

Nujno je, da tako imenovana mladinska komi
sija o tem malo bolj premisli in začne z eno ali 
dvoletno pionirsko šolo. Samo na ta način lahko 
pridemo do večje masovnosti, kot tudi kakovosti 
nogometa v Soboti.

Če pogledamo sedanje mladinsko moštvo, vidi
mo, da bo v prihodnjem letu izpadla vsaj polovica 
igralcev tega moštva zato, ker bodo dopolnili 18 
leto starosti. Glede na to dejstvo lahko sklepamo, 
da mladinskega moštva ne bo več in je vprašanje, 
kje bomo jemali igralce za prvo moštvo?

Če želimo pravilno vzgajati nogometaše, mo
ramo na vsak način začeti s pionirskimi šolami. 
Spomnimo se leta 1955, ko smo imeli prvo pionir
sko nogometno šolo. Kakšno zanimanje je vladalo 
za njo! Zakaj smo jo opustili?

Za konec želim opozoriti, naj trenutni uspehi 
moštva in trenerja ne uspavajo, kajti to niso uspe
hi, temveč le trening tekme za višje tekmovanje, 
kolikor se bomo drugo leto plasirali v tako imeno
vano enotno slovensko ligo.«

PRIČAKUJEMO. DA BODO ODGOVORNI V 
UPRAVI NK SOBOTE ODGOVORILI NA VPRA
ŠANJI, KI JU JE ZASTAVIL TOVARIŠ ZELKO 
V TEJ ŠTEVILKI.

Viktor Širec



IGRALCI, KI BI JIH RADI GLEDALI

K I M  N O V A K
O Kim Novak gre 

glas, da je naše gore list. 
Naj bo to res ali ne, 
vsekakor jo lahko že 
danes prištevamo med 
vrhunske filmske zvezd
nice. Ta trditev velja 
zlasti tedaj, če imamo o 
mislih s tremi "Oskarji" 
nagrajeni ameriški barv
ni kinemaskop film  
"Piknik". V njem igra K. 
Novak ob strani Willia- 
ma Holdena glavno vlo
go in res je, da je njuna 
igra o celoti brezhibna. 
K temu velja dodati še 
to, da je Kim Novak v 
tem filmu tudi zelo le
pa. "Piknik" sodi že da
nes med klasična film
ska dela, čeprav je nje
gova zgodba solidno 
preprosta, zato pa tem
bolj privlačna. Leto dni 
je minilo, odkar so ga 
posneli in vendar polni 
že ves čas dvorane ki
nematografov vsega sve
ta. Najvažnejše pri tem 
je, da gledalcu pri tem 
filmu res ni žal za de
nar, ki ga izda. Svojo 
zaslugo pri osem tem 
ima nedvomno tudi Kim 
Novak.

Ne bomo naštevali 
oseh filmov, ki jih je

posnela doslej Kim No
vak. Že na lanskem fe
stivalu o Cannesu je bi
la Kim Novak senzacija 
prve vrste, toda ne za
radi svojih oblik in ob
lin, temveč predvsem

zaradi vrlin, ki jih ima 
kot filmska igralka. Le
tos je posnela skupno z 
Jef f  Chandlerjem o re
žiji George Sidneija 
film  »Samo ena velika 
ljubezen« —  film o živ
ljenju znane ameriške 
igralke Jeanne Eagels. 
Mnogi ugledni kritiki 
sodijo, da se je Kim No
vak uvrstila s svojo 
kreacijo o tem filmu v 
vrsto najresnejših kan
didatk za "Oscarja".

KOPRODUKCIJA - DA ALI NE? Velika P ričakovanja
Zvočna imena domačega in tujega filma na deluO  tem, ali so koprodukcije s tujimi filmskimi producenti koristne ali ne, je  bilo pri nas razlitega že mnogo črnila. Res je tudi, da imamo za seboj že vrsto slabih izkušenj, ki jih ne kaže niti naštevati. Toda vsak, ki spremlja razvoj kinematografije pri nas in v svetu, ve , kaj pomeni ime De Santis. Če k njemu dodamo še imena Eleonora Rossi Drago, Mašimo Girotti in Silvana Pampanini (Sobočani so jo pred nedavnim videli v filmu »Anna Zacheo«), potem je stvar popolnoma drugačna. Na kratko: upamo torej lahko na uspešno in dobro koprodukcijo.Morda je kdo izmed naših bralcev že slišal o tem, da snemata »Jadran film« in »Avala film« v režiji De Santisa koprodukcijski film »Cesta, dolga leto dni«. Prvotni delovni naslov filmu je bil »Pot v dolino«. Od naših igralcev bomo videli na filmskem platnu znane gledališke in filmske igralce Berta Sotlarja. Milivoja Živanoviča, Nikšo Sfefaninija, Gordano Mi

letič in še nekatere druge. Nekaj glavnih vlog je podelil De Santis tudi neprofesionalnim igralcem. Tu kaže omeniti Ivana Pajerja, "novega Jamesa" Deana«, kakor je izjavila Sil

vana Pampanini. Morda se ni mnogo zmotila. Naj omenimo suino še to, da je  tudi Silvana Mungano, žena italijanskega producenta Gina De Laurentisa (videli smo jo v »Grenkem rižu«), prav tako odkritje De Santisa in priznati moramo, da je bila odlično odkritje.Medtem pa prihajajo iz Senja vesti, da se je tam življenje zadnje čase povsem spremenilo. Njegovo idilo so zmotili člani De Santisove ekipe s svojimi kamerami, reflektorji in avtomobili. Tako se je  zgodilo, da je postal marsikateri prebivalec Senja tudi filmski igralec (bolje: statist). Razumljivo je, da je delo De Santisove ekipe, ki ima v svoji sredi tako znani filmski umetnici kakor sta Eleo- nora Rossi Drago in Silvana Pampanini, v središču zanimanja nekdanjih in sedanjih senj- skili alkarjev.De Santis pravi, da je  »Cesta« zelo težka tako po vsebinski strani kot po tem, ker teče snemanje po dokaj neugodnem terenu. O glavni značilnosti filmu pa je De Santis izjavil, da je »vera v pot, kakor si jo ustvarjajo mnogi ljudje«. Optimizem in humanost sta dve osnovni potezi notranjih sestavin tega filma. Važno je tudi to, da ima De Santis svojo nalogo za važno tako za sebe kot za jugoslovansko kinematografijo. Snemanje bo trajalo 12 do 14 tednov na terenih Senja, Splita in Zagreba, in to 70 odst. pod soncem, vetrom in dežjem. V filmu nastopa okrog 20 igralcev v več ali manj enako glavnih vlogah. Kakor vse kaže, gre za ogromen napor tako v finančnem, organizacijskem in

umetniškem pogledu. Eleonora 
Rossi Drago pravi, da njena vlo
ga zahteva poosebljenje znača
ja, ki ji ustreza, ker je  živ
ljenjski in resničen. Tudi vlo
ga Silvane Pampanini ima po
dobne značilnosti. Njej osebno 
pa je zelo všeč, ker vsebuje tu 
di dobre notranje lastnosti.

Za konec le še to: Upajmo, 
da »Cesta, dolga leto dni«, ne 
bo hodila tudi tako dolgo ali še 
dlje do naših kinematografov, 
seveda od dne, ko jo bodo kon
čali.

Silvanu Pampanini

Gordana Miletič

ZA DVIG FILMSKE KULTURE NA VASI
Na nedavnem posvetovanju 

v Beogradu so sklenili, da je 
treba dvieniti stanje filmske 
kulture na vasi in pri šolski 
mladini. Poudarili so, da je  za 
organiziran razvoj filmske kul
ture pri otrocih in mladini po
trebno vskladiti delo vseh dr
žavnih in družbenih organov, 
ki delajo z otroki in mladino

ter onih, ki delajo s filmom. 
Zato so predlagali, da bi bilo 
potrebno predavateljski kader 
na šoiuh filmsko izobraziti, raz
vijati že obstoječe kino (Klube 
in ustanavljati nove ter prire
jati razgovore o filmu, skupne 
predstave, izpopolniti šolske in 
pionirske knjižnice s knjigami 
o filmu itd.

Sarajevski atentat na filmskem platnu
Italijansko filmsko podjetje 

»Costellazione« je sprejelo sce- 
narijsko koncepcijo z naslovom 
»Sarajevski atentat« po sinopsi
su sarajevskega književnika 
Mehmeda Selimoviča. Kakor 
vse kaže, se omenjeno italijan
sko podjetje zelo zanima za 
film »Sarajevski atentat«. Knji
ga snemanja bo gotova do sre
de decembra, film pa bodo po
sneli v Sarajevu — tako no
tranje kakor zunanje posnetke. 
Za film se tudi zelo zanima 
ameriška družba MGM, ki bo 
verjetno - prevzela distribucijo 
tega filma.

V SARAJEVU BREZ
ODDIHA
Filmsko podjetje Bosne in 

Hercegovine »Bosna film« sne
ma sedaj dva igrana filma. P r
vi film ima naslov »Vrnil se

bom«, vendar je to šele njegov delovni naslov. Film režira Jože Gale, režiser »Kekca«, v glavnih vlogah pa nastopajo Stevo Žigon, Irena Kolesar, Stane Sever in drugi. Žigon je novo ime v naši kinematografiji, ki pa mnogo obeta.Drugi igrani film »Bosna filma« prikazuje življenje otrok ulice. V  njem nastopa nekaj profesionalnih igralcev in 25 sirot iz raznih zavetišč. Za zdaj ima film naslov »Črni biser«.
PO DE SANTISU —
TUDI LATUADA?
Kakor vse kaže, je znani ita

lijanski režiser Alberto Latua- 
da pripravljen režirati povsem 
jugoslovanski film. Tako sce
narij kot igralci naj bi bili v 
tem filmu domači. Podrobnosti 
za zdaj še niso znane.

Kdo je  v krizi? So f ilm sk i fe s t iv a li r e s  o g le d a lo  
n a p r e d k a  s e d m e  u m etn o sti?

Bliža se konec leta, torej čas, ko delamo 
obračune na vseh področjih človekove 
ustvarjalnosti. To velja tudi za sedmo in 
najmlajšo umetnost — kinematografijo. 
Pravzaprav je res, da bomo imeli priložnost 
videti vse tisto, kar so ustvarili (oziroma še 
bodo letos velikani filmskega traku, šele pri
hodnje leto. Pričujoči sestavek naj bo le ne
kakšen sprehod po letošnjih filmskih festi
valih, ki jih je v Evropi iz leta v leto več. 
Ah to tudi pomeni, da se dviga vzporedno 
s številom izdelanih filmov tudi njihova ka
kovost? Kritiki niso tega mnenja, filmsko ob
činstvo pa je manj zahtevno in je  pogosto 
zadovoljno že, če vidi na filmskem platnu 
tega ali onega svojega »ljubimca«. Zato se 
bomo skušali ogniti prve in druge skrajno
sti, upoštevajoč stari ljudski rek, da je  res
nica zmeraj nekje v sredi.

Filmski festival v Cannesu je znan tudi 
po tem, da je  v preteklih letih dvigal oblake 
prahu. Zato se je letos festivalski odbor og
nil neprijetnostim preteklih let, ko je neki 
člen dovoljeval udeleženkam festivala pra
vico veta na predvajanje filmov, za katere 
so menile, da ogrožajo njihove državne in
terese. Kolikor ima to sploh kakšno zvezo 
z umetnostjo — kajpak predvsem filmsko — 
je drugo vprašanje. Po splošni sodbi pa je 
bil letošnji X. jubilejni festival v Cannesu 
dokaj kakovosten, zlasti pa v primerjavi s 
festivalom preteklega leta. Filmi, ki so jih 
letos predvajale posamezne države, so bili 
več ali manj izenačeni in tudi kritikom je 
bilo težko določiti res najboljše. Festival je 
potekel v prestižni borbi renomiranili sve
tovnih režiserjev (Wyler, Dassin, Felini, 
Bergman, Delbert Man, Bresson, Latuada 
itd). Značilno za letošnji festival v Cannesu 
je tudi to, da je  večina filmov Izpovedovala 
občečloveške ideje, kot so odpor nroti vojni, 
težnja k miru in iskanje boljšega človeka. 
Nam Slovencem in Jugoslovanom bo ostal 
letošnji filmski festival v Cannesu v dobrem 
sjrominu. Štigličev film »Dolina miru« je do
bil lepa priznanja, glavni igralec v njem, 
John Kitzmiler, pa je dobil celo nagrado za 
najboljšo moško vlogo.

Tudi letošnji festival v Karlovih Varyli 
je  bil deseti in jubilejni. Na 14-dnevni pri
reditvi je sodelovalo 45 dežel, med njimi tu
di Jugoslavija. Po kakovosti predvajanih 
filmov je ta festival sicer zaostajal za onim 
v Cannesu, toda tisti, ki so ga obiskali, so 
imeli priložnost spoznati filmske proizvodnje 
Koreje, Peruja, Vietnama, Indonezije. Bur
me, Ceylona, Mongolije, Pakistana in dru
gih dežel, ki' doslej v filmskem svetu še niso 
pomenile mnogo. Mnogi so zamerili film
skim »velesilam«, da na ta festival niso po
slale svojih najboljših celovečernih umetni
ških filmov. Naj bo tako ali drugače, dejstvo 
je, da sla ta festival še najbolj resno vzeli 
naša država in Poljska. Kot oficielni film so 
naši merodajni činitelji poslali znani umet
niški film črnogorske proizvodnje »Slab de
nar«, festivalski odbor pa je povabil še Po- 
gačičev film »Veliki in mali«. Vlado Poga- 
čič je naposled tudi dobil skupno s poljskim 
režiserjem Andrzejem Munko (»Človek na 
progi«) nagrado za režijo. Sicer pa je zna
no, da velja filmski festival v Karlovih 
Varyh kot zelo pomembno filmsko srečanje 
bolj zaradi številnih udeležencev, kakor pa 
zaradi filmov, ki z njimi države nastopajo. 
To pa prav nič ne zmanjšuje uspeha Poga- 
čičevega filma »Veliki in mah«.

S stališča družabnih dogodkov je  uspel 
tudi letošnji festival v Berlinu, saj je pri
tegnil večje število udeležencev in več 
uglednih gostov kot kdaj koli prej. Ljudje, 
ki jim je pri srcu razvoj filmske umetnosti, 
pa pravijo, da ni pokazal nič novega. Ni 
moč kajpak pričakovati, da bo vsaka država 
prikazovala na vsakem festivalu samo moj
strska dela. Žal pa je res, kar trdijo neka
teri črnogledi kritiki, da je  filmska proizvod
nja v vsem svetu v precejšnji krizi. To je 
še nekako opravičljivo za tiste nacionalne 
proizvodnje, ki so v filmskem jeziku že po
vedale svoje, zato pa lahko temveč pričaku
jemo od filmskih proizvodenj z mlajšo tra
dicijo, ki še niso prispevale svojega deleža 
na oltar filmske umetnosti. O našem filmu 
»Ni bilo zaman« smo lahko slišali poročila, 
da je  bil prikazan s precejšnjim uspehom. 
Berlinska kritika je pisala o njem sicer 
skromne pohvale, odkrito pa je pohvalila 
fotografijo in igro ter grajala scenarij (ka
kor tudi naši kritiki in naše filmske občin
stvo, ki si je s kritiki običajno v laseh). 
Američani, ki so v Cannesu prepričljivo od
nesli z Wylerjevim filmom »Prijateljsko 
prepričevanje« prvo nagrado, so tudi v Ber
linu dobili zlatega medveda za film »Posvet 
porotnikov«. Srebrnega medveda je dobil 
med drugimi tudi kratki jugoslovanski film 
»Plitvička jezera«.

Tudi na beneškem festivalu je letos na
stopila Jugoslavija s filmom Branka Bauer
ja  »Samo ljudje«. Ker naši bralci tega filma 
verjetno še niso videli, jim bomo ustregli z 
njegovo kratko vsebino. Film pripoveduje 
zgodbo o mladem slepem dekletu in inženir- 
ju-invalidu. Odigrava se v počitniškem do
mu in ob velikem jezeru, ki ga tam gradijo. 
Film je bogat na liričnih epizodah, kakor je 
ona, ko dekle, ki je zopet spregledalo (to 
nas sicer spominja na nekatere italijanske 
filme), sreča svojega dragega pred mogoč
nim slapom vode, ki hrumi preko jezu. Žal 
pa velja tudi za ta film, kakor za film »Ni 
bilo zaman«, da scenarij ni preveč izviren

in je celo neverjeten. Naposled velja zapi
sati tudi to, da film ne priča kdo ve kaj o 
napredku, ki ga je dosegla naša kinemato
grafija v zadnjih letih. Ugledni svetovni 
kritiki so se izrazih o 18. mednarodnem film
skem festivalu v Benetkah (na Lidu) kot 
polomijadi nekoč velikega in pomembnega 
festivala ter izrekli upanje, da bo morda 
vsaj pomagal iz težke krize ne samo bene
škemu, temveč mednarodnim festivalom 
sploh.

Ne glede na to, komu podelijo v Benet
kah zlatega leva (leva imajo Benečani tudi 
v grbu), je  očitno, da potrebuje festivalska 
zamisel svežega vetra, če ne celo kakšnega 
drugega uspešnejšega zdravila. Seveda drži, 
da se je  festivalska zamisel izrodila, če ima
jo od nje finančne koristi turistični in drugi 
mogotci, filmska ustvarjalnosti pa pobere le 
drobtinice. Učimo se na izkušnjah in naj
večja je nedvomna ta, da ne kaže prirejati 
festivalov zaradi festivalov, temveč zaradi 
napredka filmske umetnosti v svetu.

Nov uspeh Berta Sotlarja
Čeprav imamo z neka

terimi domačimi filmi 
slabe izkušnje (kar pa ne velja za vse), lahko upa
mo, da bomo v kratkem 
videli na naših filmskih 
platnih nov domač film z 
naslovom »Rafal v nebo«. 
Film je že posnet in 
ozvočen, režiral pa ga je 
Vanja Bjenjaš. Poročila

pravijo, da pomeni ta 
film nov uspeh Berta 
Sotlarja, ki ga imamo v 
dobrem spominu iz filma 
»Ne obračaj se, sin!« Zu
nanje posnetke filma so 
naredili v okolici Zaje- 
čarja in Valjeva. Na sli
ki: Bert Sotlar z Lih An- 
ders v filmu »Ne obračaj 
se, sin!«

GORDANA MILETIČ —
NOVO ODKRITJE?
Kakor se je  zvedelo, je  beo

grajski »Avala film« ponudil 
De Santisu režijo novega fil
ma, vendar še ni znano, po ka
terem scenariju. Film naj bi 
De Santis začel snemati po do
končani »Cesti, dolgi leto dni«. 
Poročajo, da bo po vsej ver
jetnosti igrala glavno vlogo v 
tem filmu Gordana Miletič.

NOVI »ODISEJ«
Madžarsko podjetje »Buda- 

pest filmski studio« je ponudilo 
»Lovčen filmu«, da bi skupno 
posnela že znano zgodbo »Odi
sej«, toda tokrat presajeno v 
moderno okolje in na povsem 
nov način. Film naj bi posneli 
v kinemaskopu in v barvah.

Prizor iz slovenskega filma »Dolina miru«, ki je  bil ugodno 
sprejet na letošnjem festivalu v Cannesu

Denar in nemški film
Pred vojno smo pri nas videli mnogo nem

ških filmov, med njimi tudi take, o katerih lah
ko trdimo, da so ostali z zlatimi črkami zapisani 
v zgodovini kinematografije. Zaradi nacističnega 
terorja je veliko nemških filmskih delavcev od
šlo čez veliko lužo in mnogi izmed njih so pri
pomogli k današnjemu slovesu ameriškega (ne 
komercialnega!j filma. Nemške filme, ki smo jih 
gledali pred vojno, ne kaže niti omenjati. Po voj
ni nas je nemški film več ali manj prav tako 
razočaral. Nekateri trdijo, da je temu vzrok v 
tem, ker izdelujejo filmski mogotci v današnji 
Adenauer jeni Nemčiji v glavnem le take filme, 
ki polnijo blagajne, ni pa moč zanikati dejstva, 
da ni bilo tu ali tam o nemški filmski proizvod
nji poizkusa, ki bi težil k proizvodnji boljših fil
mov (primanjkuje le kakovostnih scenarijev in 
sposobnejših režiserjev). V Nemčiji je v tem po

gledu precej drugače. Filmsko gospodarstvo pre
jema od države malenkostno podporo in zato se 
javnost sprašuje, kaj naj spodbuja nemškega 
filmskega producenta k umetniško pomembnim 
filmom, če mora plačati državi za te enak da
vek kot za razne limonade, namenjene publiki 
na najnižji stopnji. K temu je treba dodati še to, 
da pomeni umetniško pomembnejši film o Nem
čiji tudi že prazno dvorano in s tem prazno bla
gajno. Nagrade, ki jih dodeljuje zvezno ministr
stvo za najboljše filme, ne dosežejo svojega na
mena, saj si odtegne finančno ministrstvo do 60 
odstotkov davka. Da je na tem mestu nemški 
filmski producent najbolj občutljiv, je razum
ljiva stvar.

Pri sposojevalnicah filmov je slika podobna. 
Gospodarski račun jih sili k  temu, da so prebri
sani, vešči in izkušeni trgovci in morda tudi

strategi, toda ose to je zelo daleč od smotrne 
umetniške politike, a tudi kulturnoprosoetne in 
vzgojne vloge, ki bi jo naj odigral film med 
množicami.

Navzlic takemu položaju pa so nemški film
ski producenti in izposojevalci filmov izpostav
ljeni nenehni toči filmskih kritikov, ki o gospo
darskih pogojih filmske proizvodnje in distribu
cije nimajo dovolj pojma ali sploh nič. Naš zna
ni filmski delavec Ernest Adamič pravi, da pred
lagajo ob osem tem nekateri nemški filmski pro
izvajalci naslednje: združitev vseh, ki grajajo 
repertoarno politiko nemških kinematografov, o 
enotno filmsko podjetje. To naj bi ustvarilo o 
sedanjih pogojih umetniško pomembne filme in 
tvegalo pri tem tudi vso izgubo. Vprašanje je, če 
se bo za ta predlog kdo navdušil. Pri nas filmski 
delavci, zlasti proizvajalci, tarnajo, češ da ni do
volj denarja, dovolj razumevanja in podobnega. 
Kakor nas pouči nemški primer, tudi denar še 
ne pomeni vse. Od vrste okoliščin je odvisno, ali 
bomo v bližnji prihodnosti dočakali nemške fil
me, ki bodo enakovredni onim pred prihodom 
Hitlerja na oblast. Do takrat pa nam ne kaže 
drugega kot počakati.

POMURSKI VESTNIK, 21. nov. 19574



SOBOŠKA KRONIKA
POROKE ROJSTVA IN SMRTI
OD 9. DO 16. NOVEMBRA 1957
Poročili so se: Jože H abjanič, 

knjigotiskar in Regina P a jn k irh er, 
kuharica, oba iz M. Sobote; Jožef 
Dominič, p le tar iz Rakičana in Ro
zalija Lebar, delavka iz Rakičana; 
Ludvik Skrilec, delavec iz Rankovec 
in Em ilija M artinec iz R akičana, 
Jože Kološa, v ra ta r  iz Bogojine in 
Marija F lisar iz M. Sobote.

Rodile so: G redar A ngela iz M ur
ske Sobote, dečka; K arolina Popič iz 
Fokovec, dečka; O lga H orvat iz 
Nemčavec, dečka; Silva K apun iz M. 
Sobote, dečka; T erezija  Žnidarič iz 
Starenove vasi, deklico; M arija Si- 
jarto iz Prosenjakovce, deklico; Ma
rija Gomboc iz Scbeborec, deklico; 
Iboljka K uronja iz K riževec dečka; 
Pavla H orvat iz Brezovec, dečka; 
Marija Činč iz Tišine, deklico; Re
gina Recek iz Rogaševec, dečka; Eli
zabeta Žižek iz Banfija, dečka; Ana 
Petek iz M elinec, deklico; T erezija  
Zinko iz Boreccv p ri L jutom eru, 
dečka; M arija Trboča iz Turnišča, 
dečka; K arolina K arnčič iz Borejec, 
dečka; M arija Jandl iz G rlave, dek 
lico; M arija Papič iz Bakovec, deč
ka in Ana Cipot iz M. Sobote, dečka.

Umrla s ta : Jožef Rudaš iz Kapce, 
star 39 let in F ram c D ani iz Veščice, 
star 62 let.

NESREČE IN NEZGODE
Rezkalni s tro j je  hudo poškodo

val prste leve roke 17-letnemu m i
zarskemu vajencu Jožefu Zveru iz 
Bretonec, zaposlenem u v M. Soboti.

Ko se je  p e lja l na delo, je  pa
del s kolesa 40-letni gradbeni dela
vec F ranc Kosi iz L ju tom era in si 
hudo poškodoval desno nogo v glež
nju.

L J U T O M E R S K A  K R O N I K A
ROJSTVA IN SMRTI
Rodile so: A lojzija Kosi iz Des- 

n ja k a  pri L jutom eru — Kristino; 
T erezija  Korošak iz Starenove vasi 
p ri Križevcih — Cvetko in M arija 
Č irič iz Noršinec p ri L jutom eru — 
M arjana.

Umrli so: Tomaž Zemljič iz Vo- 
gričevec p ri L jutom eru, s tar 75 let; 
A ntonija Sever iz Borec pri Križev
cih p ri L jutom eru, s tara  60 let.

DEŽURNA SLUŽBA 
ZDRAVNIKOV
V nedeljo , dne 24. novem bra 1957, 

je  dežurni zdravnik za splošno am
bulanto  Ljutom er dr. Ivan K aukler.

NEZGODE:
Janez Slavinec, delavec iz Rado- 

m erščaka p ri L jutom eru, je  p ri koš
n ji trave zadel s srpom v pilote in 
si porezal dva prsta na roki.

Stanko Sabotin iz Mote, obhodnik 
železniške proge, je  na koncu mosta 
p ri V eržeju padel in si poškodoval 
levo stopalo.

Alojz K ardinar iz Globoke, dela
vec G radb. pod je tja  L jutom er, si je  
p ri prenosu betonske m alte poško
doval roko.

Janez Kumer iz M ekotnjaka, za
poslen v pod je tju  »Mizarstvo« L ju to
m er, je  p ri lim anju okvirov p ritis 
nil s komolcem ob vročo peč in do
bil opekline.

P eter Petek iz Radom erščaka, de
lavec VG Ljutom er, je  pri s tav lje 
n ju  soh v vinogradu zadel ob žico in 
dobil poškodbe po obrazu, te r des
nem očesu.

Vsi om enjeni se zdravijo  v sploš
ni am bulanti L jutom er.

Zatirajmo ameriškega kaparja
Zimsko šk ro p lje n je  sadnega d rev 

ja  proti am eriškem u k ap a rju  in d ru 
gim sadnim  škodljivcem  predstav
lja prvi in  osnovni uk rep  sanacije  
našega sad ja rstva .

Na osnovi T em eljnega zakona o 
varstvu ras tlin  pred  boleznim i in 
škodljivci so občinski ljudsk i odbori 
dolžni izvaja ti vse ukrepe  za za tira 
nje nevarnih bolezni in škodljivcev. 
Z nam enom, da bi akc ija  pro ti am e
riškemu k a p a rju  potekala enotno, 
dajemo nasledn ja  navodila:

Tehnično izvedbo akc ije  za tiran ja  
so prevzele k m etijske  zadruge. Pred 
pričetkom ak c ije  si m orajo  k m e tij
ske zadruge zato oskrbeti dovolj 
apara tu r, kem ičnih zaščitnih sred 
stev in zaščitnih oblek. K m etijske 
zadruge so dolžne pravočasno ospo- 
sobiti šk rop iln ice in fo rm irati ek ipe, 
ki bodo šk rop ile  sistem atično vse 
sadno d rev je  ne glede na lastništvo 
sadovnjaka.

Za člane šk ropiln ih  ekip je  treba 
p rired iti k ra tk e  teča je  o up rav ljan ju  
s škropilnicam i in ravnan ju  s ke
mičnimi sredstv i. P ri občinskih l ju d 
skih odborih se o snu je jo  kom isije, 
ki akcijo  tem eljito  p rip rav ijo  in 
nadzirajo n jen  potek.

V času od novem bra 1957 do ap ri
la 1958 je  čiščen je in šk ro p ljen je  
sadnega d rev ja  obvezno. Obvezno se 
mora poleg pečkatega sadnega d rev 
ja  Škropiti tudi koščičasto, p red 
vsem češp lje  in  slive.

Pred pričetkom  akc ije  se m orajo 
vsa suha sadna drevesa posekati, 
ostala pa tem eljito  očistiti suhih vej, 
lišaja in mahu. Priporočam o tudi 
gpojenje sadnega d rev ja .

Kemična sredstva so naslednja: 
Rumesan o lje  (2 % ), Rumesan pasta 
(1 do 2 % , za koščičarje  1 %), Kreo- 
san (2 % ), D inosan (1,5 %), Žuto olje 
(2 %), P arap in  (4 % ) in žvepleno-ap- 
nena brozga (10—12 %).

Pri šk ro p lje n ju  z navedenim i 
sredstvi je  po trebna velika oprez
nost, k e r so zelo nevarna  ljudem  in 
živalim. Skropilci m orajo  biti p r i
merno oblečeni (zaščitne obleke), za
ščiten pa m orajo  im eti tudi obraz 
Med šk rop ljen jem  ali po delu je  
brez predhodnega tem eljitega um iva
nja živ ljen jsko  nevarno uživan je pi
jače in h rane , škod ljivo  je  tudi k a 
jenje. Š kropiti se m ora v sm eri vet
ra in ne obratno . Zelo nevarno je  
tudi ustno izp ihavonje razpršilnikov.

D oslej se je  šk ro p lje n je  vsako 
leto pričelo izvaja ti šele spom ladi. V 
zadnjih dveh letih  pa je  p raksa  po
kazala, da neposredno po kopnenju  
snega prične b rs te ti tudi sadno d rev
je, tako da p rim an jk u je  časa za 
škropljenje . Iz navedenega razloga 
je  nujno, da se p rične šk ro p lje n je  že 
jeseni, ke r bo le na ta način akcija  
v celoti končana.

M alom arne sad ja r je , ki ne bi ho
teli opraviti tistih ukrepov, ki so za 
za tiran je  am eriškega k ap a rja  po
trebn i, treba kaznovati po tem elju 
zakona o varstvu rastlin  pred bo
leznim i in škodljivci.

OKRAJNI LJUDSKI ODBOR 
K m etijska inšpekcija 
MURSKA SOBOTA

Rokom etni turnir
V nedeljo , dne 24. nov 1957 bo ob 

9. u ri v Domu TVD P artizan  1. po
kalni tu rn ir  za P om urje in sosešči
no. ZmagoValec na tem  tu rn ir ju  po
stane u radni p rvak  za leto  195? in 
prejm e pokal od Rokom etne zveze 
Slovenije.

Sodelujejo moštva: TVD P artizan , 
ESŠ, M ladina, Sag, Orm ož itd.

Sobočani, o g le jte  si to zanimivo in 
dinamično športno  igro!

U prava TVD Partizan

POMURSKI VESTNIK
Izdaja Časopisno in založni
ško pod je tje  »Pomurski tisk« 
v M urski Soboti — D irektor 
in odgovorni urednik D ragan 
F lisar — U redništvo: Murska 
Sobota, Kocljeva ulica štev il
ka ? — Telefon 53. U prava 
in oglasni oddelek: M urska 
Sobota, Kocljeva ulica 7 — 
Tel. 53 — N aročniški oddelek: 
Stefana Kovača 16 — Naroč
nina če trtle tna  100, polletna 
200, celoletna 400 d inarjev  — 
Rokopisov ne vračamo in ne 
odgovarjam o zan je — Tekoči 
račun p ri Komunalni banki, 
M. Sobota, štev. 64-KB-l-2-365 
— Tisk Pom urske tiskarne  v 

M urski Soboti

LJUDJE V STEKLENI
KROGLI
Po načrtu polarnega razisko

valca Paula Emila Viktora bo
do v Franciij napravili ogrom
no kroglo iz plastike in jo v 
začetku Prihodnjega leta zako
pali v led na Gronlandu. Krog
la bo ostala v ledu več desetle
tij in v njej bo vedno po pet 
francoskih znanstvenikov, ki se 
bodo od časa do časa izmenja
vali. Naloga teh znanstvenikov 
bo, da bodo preučevali tempe
raturo in gibanje ledu. Njiliov 
edini stik z zunanjim svetom bo 
radio. Francozi upajo, da bodo 
na ta način zvedeli mnoge važ
ne podrobnosti o grenlandskem 
ledu, ki ga je toliko, da bi 
lahko pokril ves svet s 5 metrov 
debelim slojem. Domnevajo, da 
bo krogla vedno boli tonila v 
led in da bo zaradi ogromnega 
pritiska sčasoma dobila obliko 
jajca.

Z A H V A L A  

Ob bridki izgubi moje drage m atere

vdove ALOJZIJE FLEGAR
se tem potom zahvalju jem  vsem, ki so mi ob težki uri žalosti 
stali ob stran i in mi izkazali iskreno sočutje in pomoč. Zahvalju
jem  se čč. duhovščini za obred, posebna hvala č. gospoda G njt- 
manu, ki se je  odzval in izpolnil zadnjo že ljo  moje drage ra jne  
m atere. Zahvaljujem  se pevcem za lepo pe tje  in vsem darovalcem 
cve tja  in vencev, kakor vsem ostalim , ki so jo  sp rem lja li na n je 
ni zadn ji poti.

Žalujoča hčerka: MIMA FLEGAR 
M urska Sobota, 8. novem bra 1957

P r e k in ite v  e le k tr ič n e  e n e r g ijeObveščamo cenjene odjemalce električne energije v Prekmurju, da bomo v nedeljo dne, 24. nov. 1957 od 7.50 do 10.50 prekinili dobavo električne energije vsled nujnih vzdrževalnih del.
ELEKTRO MARIBOR-OKOLICA 

obrat M u r s k a  S o b o t a

Z D R A V S T V E N A  
D E Ž U R N A  S L U Ž B A

N edelja, 24. novem bra 1957 
Dr. N ikolaj Lanjščak, s tanu je  v 

Lendavski ulici št. 7.
O rd in ira  od 8. do 12. ure v sploš

ni am bulanti, v nujnih prim erih  po
poldne in ponoči na stanovanju.

Tedensko nočno dežurno službo 
ima od 25. novembra do 1. decembra 
195? dr. Nikolaj Lanjščak, stanu je v 
Lendavski ulici š t-7 .

PROSTOVOLJNI KRVODAJALCI 
OD 11. DO 17. NOVEMBRA 1957 
Terezija  Horvat iz Berkovec, 

A lojz Koren iz Renkovec, Jožef Ko
ren iz Turnišča, Frančka M erklin iz 
Vadarec, T erezija T rn jbar iz Kobi
lja , Helena Ritlop, M arija Farkaš, 
O lga Gabor, Ignac Horvat, M arija 
Košlar, Martin Halaš in Stefan An- 
tolin, vsi iz Crenšovec.

TELOVADNI VEČER 
»PARTIZANA«
V torek zvečer, ob 19.30 p rire ja  

v društvenih prostorih TVD Partizan 
v M. Soboti TELOVADNI VEČER za 
starše telovadečih otrok in ostalo 
občinstvo M. Sobote. Na omenjenem 
večeru bo prikazan način dela v d ru 
štvu, povezan s sprejemom novih 
članov, razdelitv ijo  p riznanj z raz
nih tekm ovanj, te r prejem  pokala 
hokejske podzveze S lovenije, ki so 
si ga člani pridobili na republiškem  
prvenstvu za leto  1957 v Celju. 

Vabljeni!
U prava TVD Partizan

ZADRUŽNA HRANILNICA 
IN POSOJILNICA 

M urska Sobota
razpisuje

3 USLUZBENSKA MESTA

Pogoj: dovršena sredn ja  ekonomska 
ali popolna sredn ja šola. Nastop 
službe takoj ali najpozneje 1. ja n u 

a r ja  1958. Plača po uredbi. 
P rošnje s šolskim spričevalom  in 
opisom dosedanjega službovanja po

slati do konca novem bra 1957

MOTORNO KOLO znam ke DKW vo
jaška  tipa 350 ccm, prodam . Naslov 
v upravi lista. M-1102

T E D E N S K I  K O L E D A R
N edelja, 20. nov. — Janez 
Ponedeljek, 25. nov. — K atarina 
Torek, 26. nov. — Konrad 
Sreda, 27. nov. — Bernard 
Č etrtek , 28. nov. — Jakob 
Petek, 29. nov. — Ust. nove Jugosl. 
Sobota, 30. nov. — A ndrejK I N O
MURSKA SOBOTA — od 22. do 24. 

nov. am eriški barvni film »Nocoj 
bomo peli«; od 23. do 24. novem
b ra  slovenski film »Kekec«. P red 
stave: 30. nov. ob 17.30 in 24. nov. 
ob 10. u ri po enotni ceni 10 din; 
od 26. do 27. nov. am eriški film 
»Na razpotju«.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU -  23. 
in 24. nov. am eriški film »Ni ma
lih grehov«; 27. in 28. novem bra 
am eriški barvni film »Indijski bo
rec«.

BELTINCI — 23. in 24. nov. danski 
film »Še ni prepozno«.

LJUTOMER — 22. in 24. nov. am e
rišk i barvn i film »Boj v vsemir- 
ju«, 28. nov. francoski film »Oho
li«.

LENDAVA — 22.—24. nov. k itajsk i 
film »Cirkus«; 26.—27. nov. po lj
ski film »Tajinstveno močvirje«. 

GOR. RADGONA — 23. in 24. nov. 
am eriški barvni film »Neumni 
podvig«; 27. in 28 .nov. ita lijansk i 
film »Slovo na postaji«.

VERŽEJ — 23. in 24. nov. am eriški 
barvni film »Vojna svetov«.

M A L I  O G L A S !
PRODAM eca 1 oral KRASNIH GO

RIC in 1 oral m ladega sadovnjaka 
blizu R azkrižja . Samo resni inte
resenti naj se ja v ijo  glede infor
macij pri Stefanu Kovačiču, M. 
Sobota, M iklošičeva ni. M-957 

5 ha POSESTVA VSEH KULTUR s 
hišo in hlevom blizu M aribora za 
1 250 000 din prodam . V prašajte v 
Kamnici, gostilna pri M ariborskem 
otokn.

LEPO HIŠO, tako j vseljivo, z veli
kim gospodarskim  poslopje in 3 ha 
posestva, blizu M aribora, prodam. 
Naslov v upravi lista. M-973

HIŠA z 1,86 ha posestva in stanovan j
sko hišo z lokalom, vse v Radgo- 
goni, prodam . Naslov v upravi li
sta. M-980

1.5 ha GOZDA z jam skim , stavbnim 
lesom in les I n  žago, 10 minut od 
državne ceste, ugodno prodam. 
Simon Šantl, Godemarci 34, Ma
la N edelja. M-981

LEPE ENOLETNE JABOLČNE DIV
JAKE, EM veget, hruškove in sli
vove podloge, trsne  cepljenke nu
di »Holčeva drevesnica in trsni- 
ca«, Gomila, pošta Jnršinci v P r
lek iji. M-982

HIŠO, novo, masivno zgrajeno, p ro 
dam. Ponudbe (osebno), Stefana 
Kiizmiča 3, M. Sobota. M-983

MAJHNO POSESTVO na lepi sončni 
legi z zidanim gospodarskim po
slopjem  v izmeri 2.5 ha v okolici 
Male N edelje, prodam . Cena 670 
tisoč d inarjev . Interesenti na j se 
ja v ijo  pri Francu R otorju, trgo
vina »Sadjar«, Vogričevci, L ju to
mer

HIŠO z lepim vrtom, blizu žel. po
s ta je  M. Sobota, prodam . Naslov 
v opravi lista. M-998

HIŠO, prostorno in z novim gospo
darskim  poslopjem , 3,56 ha zem
lje , ugodno prodam . V prašati 
Cven 27, p ri Ljutom eru.

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR 
MURSKA SOBOTA

RAZPIS JAVNE DRAŽBE
Občinski ljudski odbor v Murski Soboti razpisuje javno 

dražbo za ponedeljek, dne 25. novembra, ob 9. uri predpoldne, 
na licu mesta v Murski Soboti, Štefana Kovača ulica št 13, na 
kateri se proda stara lesena, z opeko krita hiša, ki se mora 
podreti.

Vsi interesenti se naj tega dne zberejo na licu mesta, kjer 
dobijo vse potrebne informacije. Predhodne informacije se do
bijo na občini — odsek za finance t  M. Soboti.
Številka: 07/7-3081-1 
Datum: 18. 11. 1957

Predsednik Obč.LO: 
Karel Lutar 1. r.

R A Z P I S

Po čl. 10 p raviln ika o oddajan ju  del v izvajan je gradbenih objektov 
in del (U radni list FLRJ št. 13/57)

razpisuje

UPRAVA STANOVANJSKE SKUPNOSTI PRI OBC. LO LJUTOMER I. JA VN O  LIC IT A C IJOza oddajo gradbenih, obrtniških ter instalacijskih del za 9-sta- novanjsko hišo v Križevcih pri Ljutomeru
P redračunska vrednost za vsa dela znaša 15 401 222 din.
Rok za popolno dovršitev 30. ju lij 1958
Licitacija bo 10. decem bra 1957 ob 10. u ri v p isarn i S tanovanjske 

uprave pri Obč. LO L jutom er.
Varščino 1 % predračunske vrednosti je  treba  predložiti z g a ranc ij

skim pismom banke do pričetka licitacije.
Ponudbe m orajo biti oprem ljene po čl. 15 in 16. cit. p raviln ika . Po

nudbi je  treba priložiti priloge v skladu s čl. 17 pravilnika.
Ponudbe se bodo sprejem ale na dan lic itacije , 10. decem bra 1957, 

do 10. u re v pisarn i S tanovanjske uprave Ljutom er.
L icitacijski elaborati in splošni pogoji bodo interesentom  na razpo

lago od 20. novembra 1957 dalje , vsak dan od 10. do 12. u re  v prostorih 
Stanovanjske uprave Ljutom er.

Ponudniki m orajo pred pričetkom  licitacije  plačati predpisane ob
činske takse v znesku 5160 d inarjev  v gotovini.

Investitor: U prava stanovanjske skupnosti p ri Obč.LO Ljutom er.

LAJOŠ ZILAHY: 8

SMRTONOSNA POMLAD
Skokoma sem pohitel v svojo sobo, se kar r  fraku vrgel na 

divan in dolgo časa ležal tako popolnoma negibno. Ko sem se 
zdramil iz te sladke omame, je skozi zavese že prodirala v sobo 
mlečnobela svetloba. Zimsko jutro.

Naslednji dan popoldne sem jo srečal pred hišo. Na po
zdrav je odgovorila z nekoliko žalostnim nasmehom in hotela 
mimo mene. Imel sem pripravljene besede, ki jih ji bom pove
dal; sam pri sebi sem jih nekolikokrat ponovil in preizkusil, 
kot igralec svojo vlogo- Zdaj sem čutil, da bi te besede bile 
prazne, neumne in zmedene. Če bi ji sedaj rekel: ljubim vas,
— bi me gledala z začudenimi očmi in ne bi razumela. Nisem 
vedel, s čim bi pričel razgovor. Vprašal sem torej navaden ne
smisel:

— Vam sinočnja zabava ni škodovala?
Že- naslednji hip sem se sramoval tega neumnega vpra

šanja.
— Ne, je dejala nekoliko oklevajoče in z izrazom, ki je 

pomenil, da ne želi govoriti o tem, kar se je zgodilo sinoči. 
Strahoma sem opazil v njenem pogledu očitek in prezir, kot bi 
hotela reči: S tem namigujete, mar ne? To je vzvišenosti Sa
moljubje! In hkrati žalost: Razočarali ste me. Zame je to ne
popisno vzvišen in svet dogodek, o katerem ni mogoče govoriti, 
le spominja se ga človek lahko.

Potem sva kljub temu nekako zadela ton, v katerem sva 
lahko vedro in lahkotno kramljala.

— Zamislite si, Ahrenbergova je bila ves večer ljubosum
na — je rekla, — in svojemu možu prirejala skrite scene.

— Na koga je bila ljubosumna?
— Name —, je dejala s smejočimi očmi.
— Morda ne brez vzroka . . .
— Kje le! Ahrenberg je zelo prijeten in zabaven mlade

nič, toda zaljubiti se . . .
Torej je vendarle spregovorila to besedo. Takoj sva ob

čutila njeno toplino in oba preplašeno obmolknila.
Pospremil sem jo do stanovanjskih vrat in preden sem se 

poslovil, sem jo potihoma vprašal:
— Kdaj vas bom videl?
To je bila hkrati prošnja in priznanje.
Po kratkem preudarku je dejala:
— Pridite jutri popoldan ob petih k nam. Imeli bomo goste.
Naglo je izginila.
Naslednji dan deset minut čez peto, sem že bil spodaj pri 

njih. Menil sem, da bo moj nepojasnjeni obisk povzročil pre
cej pozornosti, toda generalova žena me je sprejela zelo lju
beznivo. Nekaj dam in neki bradati gospod so sedeli v salonu. 
Dame so bile — moram uporabiti nemški izraz — tipične 
»Wohltatigkeitsdamen«. Bradati gospod je bil predsednik ne
kakšnega dobrodelnega društva. Govorili so nemško.

Sedel sem v naslonjaču in radovedno čakal, kaj bo z me
noj. Zame se skoraj niso zmenili. Le generalova žena se mi je 
včasih bežno nasmehnila.

Kmalu je vstopila tudi Edit. Sedla je precej daleč od me
ne in molčala prav kot jaz. Okrog naju je tekel pogovor kot 
povodenj. Z Edito sva bila sredi tega bučnega žuborenja, kot 
dva nema, bela kamna v žuborečem potoku.

Edit je naenkrat vstala in mi med vrati v zimski vrt po
kimala. naj ji sledim. Otrpnil sem, ko sem vstal in stopil za 
njo, kajti zdelo se mi je, da so vsi obmolknili, da me začudeni 
gledajo, generalica pa kliče za menoj: Halo! Kam pa vi na
meravate z Edito?

Toda v resnici jih je pet hkrati govorilo in le meni se je 
zdelo nenavadno, da zapuščam družbo. Ostali tega nitni opazili 
niso.

— Tu midva ne prideva do besede—, je rekla Edit veselo.
— Poidiva v mojo sobo!

Šla sva skozi sobo, kjer sem jo predsinočn jim poljubil. 
Takrat je bila v sobi tema. Zdaj je  gorela luč. Ne bi je bil 
spoznal, toda vedel sem, to ie ta soba. Za to, ki je služila kot 
kadilnica, je  bila spalnica. Tu je bila presinočnjim garderoba. 
Edit je imela sobo na koncu stanovanja.

Na stenah so viseli v belih, ovalnih okvirjih ponatisi angle
ških umetnin, divan je bil pokrit z belim žametom, ob koncu 
majhna pisalna mizica. Edit mi je ponudila mesto v naslonja
ču, ki je bil tako mehak, da bi se skoraj pogreznil v njem. Sa
ma je sedla na divan. Prekrižala je lepe vitke noge, roke pa 
stisnila v naročje.

Ozrl sem se po sobi. Pogled mi je obvisel na postelji, ki je 
stala poleg stene. Naravnost samostanska preprostost. Nad po
steljo slika Madone, na nočni omrici pa v srebrnem okvirja 
slika staršev.

S široko odprtimi, poželjivimi očmi sem dolgo gledal po
steljo. Občutila je. da jo v mislim razgrinjam, razmetavam. . .

Dolgo sva molčala.
— Vi stanujete tu, v tej sob i... sem deial v nekakšnem 

zanosu in dvignil obe roki. kot bi hotel objeti vse okrog sebe.
— Da. je dejala smehljaje.
Iz njene sobe so vodila še ena vrata. Edit je vstala, jih 

odprla in pokukala v sosedno sobo, kot bi prisluškovala. Po
tem tih je samo priprla.

Takoj sem razumel, kaj to pomeni. Da bi slišala, če kdo 
odpre vrata sosedne sobe. Preden bi prišel skozi sobo do naji
nih vrat, mineta sekunda — dve. Ogromno časa!

Na drugi strani, za nama. so tri prazne sobe. S te strani 
prav eotovo ne preti nobena nevarnost.

Sedel semkraj nje na divan. Ni se branila. Zanrla je oči in 
nekoliko nagnila glavo. Na licih ji  je  drhtel blažen deviški 
strah .okrog usten pa trepetal rahel, blesteč nasmeh.

Oprezovala sva za slehernim šumom.
— Če kdo pride, — je dejala zadihano — sedite nazaj na 

svoje mesto.
Takoj za tem si je z rokami zakrila obraz. Zdaj sva že so

krivca. Zdaj mi je že sama svetovala . . .
Nekdo je pritisnil k ljuko na vratih zimskega vrta.
V hipu sem se vrnil v mehki, rumenkastorjavi naslanjač. 

Iz sosedne sobe je bilo slišati šelest obleke.
Generalica ie prišuštela v sobo.
Zardeli Editin obraz je stisnila med dlani in ga poljubila.
— Draga hčerka, samo zaradi tega se mprišla, da te vpra

šam, če si morda kje videla moje ključe!
In že se je odzibala.
Skupaj sva prisluškovala njenim oddaljujočim se kora

kom. Vrata tretje sobe so se zaprla za njo.
Zopet sem sedel na divan.
Ko sem se okrog sedmih poslovil, sem v predsobi vprašal 

Edit:
— Kdaj vas bom zopet videl?
Brez zadrege mi je pogledala v oči:
— Jutri ob petih.
Zdaj sem polagoma zvedel, da je generalica najin skriti 

zaveznik. General se ie sleherno popoldne od štirih do devetih 
mudil v oficirskem klubu.

Četrti dan sem vprašal Edit:
— Ve gospod general, da sem vsak dan pri vas?
— Je to kakšna nesreča, če ne ve? Dovolj je, da ve Sesil.
Svojo mater je imenovala Sesil.
Pet dni me ni bilo v pisarno. Po telefonu sem sporočil, da 

sem bolan. Dopoldne sem poležaval, kadil in zelo mnogo raz
mišljal. Opoldne sem se odpravil na sprehod v budimske hribe.

Šesti dan sem končno odšel v ministrstvo.
Čokonai in Margit sta me sprejela s tem, da zelo slabo iz- 

gledam. Margit je iz torbice potegnila ogledalce:
— Poglejte, kako utrujene oči imate!
Čokonai me je potegnil na stran in mi dejal:
— Ti, da mi ne pozabiš obiskati Editinih, ko sem že po- 

kredoval. da te povabilo. Veliko dajo na to.
Veselo sem objel Čokonaia in ga pomiril.
Devet dni kasneje, zvečer, ko sta bili sami doma. je padla 

materi okrog vratu in ji priznala, da se ljubiva. (Meni je na
slednji dan vse zaupala.)
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Obračun med Newyorškimi gangsterji
„WATERFRONT“ le menjal gospodarja

Kdo je bil Albert Anastasia? —  Šest strelov v  brivnici —  Gangsterji gospodarijo v  newyorškem 
pristanišču —  Temna senca na ameriški demokraciji

25. oktobra ob 10. uri in 20 
minut sta pridrvela v luksuzno 
brivnico newyorškega hotela 
»Park Shereaton« dva maskira
na neznanca in šla naravnost 
proti nekemu moškemu, ki je  
pravkar sedel pred veliko ogle
dalo, da bi ga obrili. Šestkrat 
sta ustrelila in moški, ki se je 
nameraval briti, se nikdar več 
ne bo bril. Padel je  mrtev na 
tla, maskirana neznanca pa sta 
stekla nazaj proti avtomobilu, 
ki je  čakal pred vrati in izgini
la. Policija doslej še ni ugotovi
la, kdo sta bila. Pač pa je kma
lu ugotovila, kdo je ubiti.

Že čez nekaj minut se je n je
govo ime pojavilo na straneh 
newyorških senzacionalističnih 
časnikov. Ubili so Alberta Ana- 
stasio. Če rečeš Anastasia, po
meni to v Ameriki prav toliko, 
kot če rečeš Al Capone, Dillin- 
ger ali pa Frank Costello. Ta 
elegantni, dobro oblečen in ne
govani moški, ki ima prekrasno 
vilo, vredno sto tisoč dolarjev

in več milijonov dolarjev v de
narju, je  gangster, seveda vr
hunski.

Pravzaprav je ljudi, ki dela
jo pod imenom Anastasia, več. 
To so štirje bratje! Albert, An- 
thony, Josef in Jerry — rodom 
Italijani iz malega mesta Trope 
v Kalabriji. Tam še živijo nji
hova sestra in dva brata. V 
Ameriki imajo še enega brata, 
ki pa ni gangster, temveč du
hovnik. En brat živi v Avstra
liji. Ta, ki so ga ustrelili v briv
nici je  imel 55 let in je  prišel 
v Ameriko leta 1917 brez pre
bite pare v žepu. Na isti način 
so za njim prihajali tudi ostali 
njegovi bratje.

Ni lahko ugotoviti, s čim vse 
se je ukvarjal Albert Anasta
sia. Kadar govorijo o gangster
jih njegovega kova, največkrat 
omenjajo tihotapljenje alkohola 
za časa prohibicije, tajne avto
matske igralnice, tihotapljenje 
narkotikov, trgovino z Selim 
blagom in javne hiše in pa tudi

tako imenovani »rackett«, se 
pravi izsiljevanje delavcev, last
nikov lokalov, trgovin itd. Vse 
to seveda spremljajo različni 
umori in pa veliki ropi.

Albert Anastasia se je po vsej 
verjetnosti ukvarjal s podobni
mi posli, vsaj doKler je bil še 
mlajši in manj slaven. Ob nje
govi smrti pa so največkrat 
omenjali dve gangsterski dejav
nosti: »Waterfront«, kar pomeni 
gangstersko organizacijo v new- 
yorškem pristanišču in pa 
»Murder Incoruorated«, čemur 
bi rekli po naše družba za iz
vrševanje naročenih umorov. 
Pravzaprav je eno in drugo po
vezano. Ta vez je obstajala že 
zato, ker je šef obeh teh gang
sterskih organizacij bil Albert 
Anastasia.

Gangsterska organizacija v 
newyorški luki je začela dela
ti že prva leta tega stoletja, ko 
so člani tako imenovane »Črne 
roke« začeli izsiljevati pristani
ške delavce. Delavec, ki je  že
lel dobiti posel in nemoteno de
lati, je  moral plačati gangster
jem določen del svoje plače. 
Sprva je to izsiljevanje bilo še 
primitivno, potem pa se je 
gangsterska organizacija »Wa- 
terfont« modernizirala. Gang
sterji so začeli ustvarjati svoje 
sindikate ali pa si prilaščati vo
dilna mesta v pravih sindikatih 
pristaniških delavcev in začeli 
izsiljevati ne le delavce, temveč 
tudi ladijske in razne uvozne 
ter izvozne družbe. Prišlo je 
tako daleč, da nobena ladja ni 
mogla biti izkrcana ali vkrcana, 
če gangsterska organizacija ni 
dala za to dovoljenja. To do
voljenje pa je dala le tedaj, če 
je dobila določen odstotek vred
nosti tovora. Vendar je tudi od 
takrat ostal glavni dohodek 
»Waterfronta« davek, ki so ga 
morali plačevati gangsterjem 
pristaniški delavci.

Vse to gangstersko delovanje 
so seveda spremljali razni umo
ri, pretepi, ropi in druge vrste 
nasilja, ki so jih gangsterji iz
vajali nad tistimi, ki so se jim 
postavili po robu.

Predolgo bi bilo, če bi opiso
vali, kako je Albert Anastasia 
postal od malega, pol pismene
ga divjaka šef »Waterfronta«. 
Dejstvo pa je, da je bil šef te 
organizacije polni dve desetlet
ji in da je nadziral vse življe
nje newyorškega pristanišča in 
v premeru kakih pet milj izven 
luke. Vsak pristaniški delavec 
je moral plačati "Waterfrontu" 
deset dolarjev tedensko, vsi so 
se morali briti v zato določenih 
brivnicah in tam pustiti naj
manj dva in pol dolarja teden
sko, svoje potrebščine pa kupo
vati v tistih trgovinah, ki so 
jih določili gangsterji. Od teh 
trgovin in brivnic so gangsterji 
pobirali poseben davek. Seveda 
so se zaradi tega cene zvišale, 
kajti noben lastnik trgovine se 
ni upal postaviti po robu tej

gangsterski organizaciji, sicer 
bi mu že drugi dan razbili in 
požgali trgovino.

»Murder Incorporated« je na
stala leta 1934. Med ustanovite
lji so bili razni gangsterski po
glavarji, kot so Frank Costello, 
Albert Anastasia in drugi- Ti 
vrhunski gangsterji so ustano
vili nek svoj »veliki svet«, ki se 
je pozneje še večkrat sestajal 
in imeli so skupni izvršilni or
gan za umore. Na čelu te orga
nizacije je bil prav tako Albert 
Anastasia. Ta organizacija je iz
vrševala dolgo let razne naro
čene umore, dobro pa je služila 
tudi "Waterfrontu" v borbi 
proti ljudem, ki so 'se ji posta
vili po robu.

Koliko umorov je bilo, nihče 
točno ne ve, toda te dni govo
rijo o številki 63. Tisti novinar
ji, ki so strokovnjaki za gang- 
sterstvo, pa pravijo, da gre ta 
številka v tisoče. Vprašali bi se 
lahko, kako da ta znani šef 
gangsterske organizacije ni že 
davno končal na električnem 
stolu, saj so vsi vedeli za nje
govo dejavnost. Toda nikdar 
policija ni mogla najti prič, ki 
bi se upale govoriti proti nje
mu. Vsaka taka priča bi bila 
obsojena na smrt. Bilo je nekaj 
primerov, ko se je to res zgo
dilo. Tak je bil primer gang
sterja Relesa. Potem ko je iz
javil, da bo pričal proti Ana- 
stasi jevi organizaciji, ga je nek
do vrgel s 14 nadstronja hiše, v 
kateri je stanoval, čeprav sta 
ga čuvala dva policista.

Kdo je torej ubil vsemoeoč- 
nega Alberta Anastasia? Brez 
dvoma je bil to obračun med 
gangsterskimi rivali. Alberta 
Anastasio so pokopali brez 
cerkvenih časti, toda v krsti, ki 
je stala šest tisoč dolarjev, za 
pogrebom pa je šlo le malo lju 
di, med njimi njegova elegant
na vdova Elza in sin Albert, ki 
študira na univerzi. »Water- 
front« pa je dobil novega vr
hovnega šefa: Albertovega bra
ta Anthonyja Anastasio.

V Makedoniji bodo več desettisoč hektarjev plodne zem
lje po neravnem terenu, ki ga ni mogoče namakati na drug 
način, namakali z aparati za umetni dež. Z a  nakup teh apa
ratov so namenili milijardo dinarjev. Kupiti jih nameravajo 
zaenkrat okrog 2 tisoč. V Makedoniji že dalj časa preizku
šajo te aparate in pravijo, da so se zelo dobro obnesli.

Na sliki: Motiv iz Makedonije

Lajka, ki so jo v Sovjetski zvezi poslali z drugim umet
nim satelitom v vsemirje, je  po prenehanju delovanja instru
mentov v drugem umetnem satelitu zaužila poslednji obrok 
hrane in od tega poginila, pred tem pa so dobili znanstve
niki dragocene podatke o tem kako lahko biva živo bitje v 
vsemirju. Upajo, da bodo na osnovi teh podatkov lahko pro
učili možnost bivanja človeka v kakšnem izmed satelitov, 
ki jih bodo poslali v vsemirje v bodoče. Seveda je ob tem 
važno vprašanje vrnitve človeka iz vsemirja.

Truplo v zab oju
Te dni je  prišel v skladišče 

železniške postaje v Mostarju 
nek mladenič in prevzel pri
spel zaboj, ki je  bil poslan iz 
Banja Luke n a  ime Jusuf Čo- 
pelj. Ker so dokumenti bili v 
redu, so mu zaboj takoj predali. 
Mladenič je  najel taksi in od
peljal zaboj v hišo nekega 
znanca, tu pa ga pustil in po
tem izginil.

Minilo je že več dni, ne da 
bi se lastnik zaboja pojavil, ni
ti ni nikogar obvestil o vsebini 
tega skrivnostnega zaboja. Zna
nec se je začel vznemirjati še 
posebej zaradi tega, ker je  pri
hajal iz zaboja neprijeten vonj. 
Dolgo je premišljeval, kaj naj 
stori, potem pa je obvestil 
Ljudsko milico. Ko so zaboj od
prli, so našli v njem stlačeno 
truplo močnega moškega.

Jusufa Čopelja ni bilo treba 
dolgo iskati. Ko so ga našli, je

pripovedoval naslednjo zgodbo: 
»Oče mi je  živel v Nevesinju, 
potem pa smo živeli v Mostaru. 
Po materini smrti smo se odse
lili v Banja Luko. Oče mi je 
večkrat govoril, da ima eno sa
mo željo, da bi ga po smrti po
kopali poleg matere v Mostaru. 
To sem mu obljubil, saj druga
če nisem mogel. Končno je 
vendarle to moj oče. Pred 
kratkim je umrl. Ko sem se v 
Banja Luki pozanimal, koliko 
bi stal prevoz trupla, sem ugo
tovil, da bi me to stalo več, kot 
pa sem imel denarja. Obljubo 
pa sem moral izpolniti. Ostalo 
mi je samo še to, da spravim 
očeta mrtvega v zaboj in ga 
pošljem kot paketno pošiljko v 
Mostar na svoje ime.«

Ker so zdravniki ugotovili, da 
je Hasan Copelj zares umrl 
naravne smrti, so Jusufu na mi
lici verjeli in ga izpustih.TUDI TO SE ZGODI

REKORDERJI V MNOGOŽENSTVU
Neka gospa Simpson iz Sheffielda v Angliji ima rekord v 

mnogomoštvu: priznala je, da se je 62 krat ilegalno poročila. 
Rekorder je tudi neki Engen iz Chicaga, ki pa se je tajno po
ročil 43 krat. Odkrili so ga šele v njegovem 73 letu.

TUDI MOŠKI BODO NOSILI TORBICE
Najnovejši krik moške mode, ki so ga pred kratkim poka

zali na modnem tednu v Parizu, so ročne torbice za moške. 
Pariški krojači so takoj z obema rokama zagrabili to modno 
novost in drastično zmanjšali število žepov na moških oblekah. 
Pravijo, da lahko tudi moški nosijo torbice kot ženske, in v te 
torbice spravijo vse od robčka do tobačnice in denarnice. N aj
bolj navdušene so za to modno novost Parižanke, ki bodo od
slej kupovale svojim možem za rojstni dan torbice. Morda pa so 
navdušene tudi zaradi tega, ker bodo na ta način laže nadzi
rale vsebino moževih žepov.

ALI JE ROCKFELLER 
NAJBOGATEJŠI 
V AMERIKI?
Če so poprej za koga hoteli 

reči, da je  izredno bogat, so 
uporabili primerjavo »bogat kot 
Rockfeller«. Zdaj to ne drži 
več, ker živi v Ameriki osem 
ljudi, ki so še bogatejši od 
Rockfellerja. Na prvem mestu 
po bogastvu je Side Richard- 
son, industrijski in naftni ma
gnat iz Texasa, čigar premože
nje cenijo na 700 milijonov do
larjev.

M RKI

10. Vse stvari v bunkerju so bile na svojem mestu. Na po
lici na desni strani petrolejka, pod njo na zaboju nekaj loncev 
in na praprotju volnena odeja. Oblečen se je ulegel na ležišče 
in hipoma zaspal. Zbudil se je naslednje jutro. Spanec ga je 
osvežil, vendar ga je še zelo bolelo telo. Spretegnil se je  in si 
z dlanjo otipal ramena, kjer je  čutil težo, kot da bi še vedno 
nesel nahrbtnik. Pa ga je imel ob sebi pri vzglavju. Naglo ga 
je odvezal in zložil iz njega stvari, ki jih je prinesel s seboj. 
(Lačen, kot je  bil, je  najprej z nožičem odprl ribjo konservo. 
Pogoltno je pospravil kruh in ribe.)

12. Ves dan je bil še pred njim. Vrnil se bo lahko čez mejo- 
šele ponoči. Takrat je  najbolj varno. Podnevi bo moral ostati 
čimbolj sain. Še z bližnjimi ljudmi na taki poti ni varno imeti 
opravka. Sicer so mu njegovi ljudje pred odhodom povedali 
nekaj naslovov, kamor bi se lahko obrnil. Toda ne bo se na 
slepo podajal v nevarnost. »Pirnikovi so zanesljivi. Z mojimi 
starši so si bili vedno dobri. (K njim pojdem, si je  rekel in se 
pripravljal k odhodu.) Potlej se je premislil. »Dolgo se že nismo 
videli. Morda pa me ne bodo sprejeli prijazno. Z njihovim 
Francetom sva bila skupaj na fronti. Z njim se nisva preveč 
razumela.« Tako se je pogovarjal sam s seboj in potlej odšel iz. 
bunkerja.
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11. Potem je šel na delo. Pregledal je  radijski oddajnik. 
Ugotovil je, da ga ni poškodovala voda, ko je bredel čez reko. 
Naprava je bila zavita v nepropusten papir. Oddajnik je za
kopal v proprot in ga pokril z odejo. Nato je izkopal pod levo 
steno rov. Kmalu je zadel na lesen pokrov. Dvignil ga je in 
njegovim očem se je  pokazala manjša vdolbina. V njej so bile 
v zaboju pištole in strelivo. Vzel je  samokres in ga potežkal. 
Orožje je bilo namazano in povito v oljnat papir. (Jemal je 
pištoje iz vdolbine in jih polagal kraj sebe. Nato jih je zopet 
položil nazaj v jamo.) Poročal bo lahko, da je skrivališče ostalo 
nedotaknjeno.


